
čenča 8 dinarjev 

števrilka 3 (667) 
glasilo  socialistične  zveze  delovnega  ljudstva titoi'o velenje, 20. januarja 1983 

dr. Vladimir Bakarič 

Cela Hrvatska, Jugo-
slavija se je v torek po-
slovila od dr. Vladimira 
Bakariča. velikana ju-
goslovanske socialistič-
ne revolucije, narodne-
ga heroja, junaka soci-
alističnega dela, huma-
nista, marksista, akade-
mika, enega od najbliž-
jih sodelavcev tovariša 
Tita. 

Dr. Vladimir Bakarič, 
podpredsednik predsed-
stva SFRJ in član Cen-
tralnega komiteja Zveze 
komunistov Jugoslavije, 
je umrl v nedeljo zjutraj v 

71-letu starosti v Za-
grebu. 

Vse svoje življenje je 
posvetil napredni revo-
lucionarni misli in de-
lavskemu gibanju. V re-
volucionarnem delav-
skem gibanju je aktivno 
sodeloval od leta 1932, 
član Komunistične par-
tije Jugoslavije pa je 
postal leta 1933. Bil je 
eden izmed organizator-
jev vstaje in narodno-
osvobodilnega boja na 
Hrvaškem. Bil je udele-
ženec prvega in drugega 
zasedanja AVNOJ , po 

drugem zasedanju 
AVNOJ pa je postal član 
jugoslovanskega Na-
rodnoosvobodilnega ko-
miteja. 

Od osvoboditve do 
smrti je dr. Bakarič 
opravljal najodgovor-
nejše državne in partij-
ske funkcije na Hrva-
škem in v SFRJ. 

Dr. Vladimir Bakarič 
je pomembno prispeval h 
graditvi in izpolnjevanju 
ter poglabljanju politič-
nega sistema sociali-
stičnega samoupravlja-
nja. 

Seja komiteja ZKS Velenje 

Oceniti lastno usposobljenost 
Z enominutnim molkom so 

člani občinskega komiteja 
ZKS Velenje v ponedeljek 
počastili spomin na revoluci-
onarja. narodnega heroja, 
marksističnega teoretika in 
podpredsednika predsedstva 
SFRJ dr. Vladimira Bakarica 
ter tako pričeli sejo. katere 
osrednja točka je bila name-
njena uresničevanju družbe-
no ekonomskega razvoja ob-
čine Velenje v letošnjem letu. 

Poudarili so. da mora 
vsakdo prevzeti nase svoj del 
bremena in odgovornosti za 
izpolnitev nalog. Le tako 
bomo okrepili odgovornost. 

Potrebujemo nove ljudi s 
svežimi idejami, ki so pripra-
vljeni na brezkompromisen 
boj za stabilizacijo, ekonom-
ski napredek in razvoj soci-
alističnega samoupravljanja. 

Delavcem je potrebno 
omogočiti, da bodo resnično 
razpolagali / rezultati svojega 
dela in da bodo sodelovali pri 
sprejemanju pomembnih od-
ločitev. saj te ne morejo biti le 
domena ozkega kroga stro-
kovnjakov. Več dela in več 
samoupravljanja bo potreb-
no. če želimo neugodne go-
spodarske tokove obrniti v 
svoj prid. 

Člani zveze komunistov ter 
njihove osnovne organizacije 
ne morejo v sedanjem polo-
žaju ostajati le kot bolj ali 
manj nemi opazovalci ampak 
se morajo ustvarjalno in trdno 
spoprijeti z nastalimi slabost-
mi. 

Le z lastnimi prizadevanji 
bomo lahko razrešili sedanje 
zapleteno gospodarsko stanje, 
katerega še vedno nekateri 
obravnavajo preveč optimi-
stično. drugi pa s skrajnim 
pesimizmom, kar nikakor ni v 
prid našim skupnim prizade-
vanjem za večjo izkoriščenost 
zmogljivosti in večjo produk-
tivnost. Razumno in preteh-
tano morajo pristopiti k tem 
vprašanjem. 

Osnovne organizacije ZK 
ne smejo več dopuščati, da bi 
se v delovnih okoljih spreje-
mali le načelni planski doku-
menti. v katerih ni nosilcev ne 
rokov. Oblikovati jc potrebno 
konkretne, kritične, časovno 
opredeljene programe, pri 
katerih bo možno za nosilce 
zahtevati tudi politično od-
govornost. 

Vse predolgo smo se zate-
kali za masko kolektivne od-
govornosti in prikrivali lastne 
pomanjkljivosti in nesposob-
nosti 

Seveda bo takšen pristop k 
urejanju sedanjih razmer 
zahteval, da tudi v osnovnih 
organizacijah zveze komuni-
stov temeljito ocenijo lastno 
usposobljenost in pripravlje-
nost za spopad z nakopičeni-
mi težavami. 

Dokončno moramo opra-
viti 7 načelnim in splošnim 
ugotavljanjem razmer ter 
splošnim opredeljevanjem 
nalog in tudi z diferenciacijo 
med komunisti, saj očitno 
nekaterim nalogam niso kos, 
zagotoviti uspešnejši razvoj 
celotne družbeno politične 
skupnosti. 

Osnovne organizacije mo-
rajo v svojih delovnih okoljih 
tehtno in temeljito oceniti 
možnosti nadaljnjega razvoja 
ter brez izmikanj kritično 
spregovoriti o izkoriščenosti 
zmogljivosti, izvozu, novih 
programih. kvalifikacijski 
strukturi zaposlenih, skupnih 
nastopih in povezovanju med 
organizacijami združenega 
dela. vseh oblikah porabe in 
drugih vprašanjih, ki so po-
membna za kakovostno po-
slovanje, razvoj samoupra-
vnega sistema ter odražajo 
hotenja naših delovnih ljudi. 

B. Z. 

Po o poti Štirinajste 

Letos že petnajstič 
C Občinska konferenca 

ZSfSMS bo letos organizator že 
15.5. tradicionalnega pohoda 
po p poteh XIV. divizije. 

P Pohod, ki v sebi združuje 
taktko ohranjevanje in razvija-
nje e vrednot vaše revolucije, 
krefepitev bratstva in enotnosti, 
druružbenopolitično izobraže-
vaninje ter usposabljanje mla-

dihlh za obrambo in zaščito, 
bod)do tako kot sedaj že nekaj 
let ft pričeli mladinci iz Laškega. 
Od d njih bodo pohodni prapor 
pre-evzeli mladinci iz Celja, ki 
ga h bodo v Stranicah, kjer se bo 
pričičela tretja etapa pohoda, 
preredali mladim iz velenjske in 
žalslske občine. Ti bodo nato 
sku upno z vojaki in mladinci iz 
pobbratenih občin nadaljevali 
pot)t preko Paškega Kozjaka in 

Graške gore do Zavodenj. Po 
naši občini bo pohod potekal 
od 11. do 13. februarja. V 
Zavodnjah bodo nato po-
hodni prapor prevzeli mladi iz 
mozirske občine, ki bodo 
opravili še zadnji del poti. po 
kateri so se v vojni vihri pre-
bijali borci slavne divizije. 

Kot vsako leto. se bodo 

pohodniki ustavljali ob spo-
minskih obeležjih padlih 
borcev ter počastili spomin na 
njihova junaštva in trpljenja, 
obiskali bodo tudi nekatere 
partizanske domačije ter po-
kramljali z nekdanjimi borci 
in udeleženci pohoda. 

Pohod bo za mlade prav 
gotovo prijetno pa tudi zah-
tevno doživetje, ki ga ne bodo 
pozabili. 

Delavcem je treba omogočiti, da bodo resnično razpolagali z rezultati svojega dela in sodelovali 
pri sprejemanju pomembnih odločitev 

Referendum v Zdravstvenem centru in Združenih lekarnah Velenje 

Združitev bo omogočila še boljše delo 
Delavci zaposleni v Zdravstve-

nem centru Velenje in v Združenih 
lekarnah Velenje se danes, po sko-
raj enoletnih pripravah ponovno 
odločajo o združitvi v delovno or-
ganizacijo. Pred leti pripravljen 
referendum o združitvi ni uspel, 
vendar pa so medtem dozorela 
nekatera nova spoznanja, odstra-
njena so bila posamezna nesoglas-
ja ter postavljeni cilji, ki poudar-
jajo združevanje zdravstvenega 
varstva na določenem območju, 
njegovo približevanje uporabni-
kom, rast poslovne sposobnosti 
združenih tozdov, večjo strokov-
nost dela ter solidnejšo osnovo za 
socialno varnost zaposlenih. 

Po obsežnih razpravah v osnov-
nih organizacijah sindikata in zve-
ze komunistov v Zdravstvenem 

centru ter na zboru delavcev v 
Združenih lekarnah je bilo potrje-
no v gradivu zapisano stališče, da 
je potrebno zdravstveno varstvo še 
bolj približati delovnim ljudem in 
občanom. Združitev bo zato osno-
va za oblikovanje takšne delovne 
organizacije, v kateri se bo 
uresničila celovita vsebinska in 
dohodkovna razsežnost zdravstva. 

Pripravljalci referenduma so 
zapisali, da takšno povezovanje 
med zdravstvenim varstvom in 
lekarniško dejavnostjo prinaša vr-
sto prednosti. Na poslovnem 
področju bo nabava zdravil or-
ganizirana na celoten Zdravstveni 
center, sredstva se bodo združevala 
na nivoju delovne organizacije s 
tem pa bo porasla investicijska 
moč in likvidnost posameznih toz-
dov; nova pridobitev bo tudi sku-

pen nastop v svobodni menjavi de-
la. Na strokovnem področju se bo 
gotovo izboljšalo sodelovanje med 
zdravniki in farmacevti, večji bo 
pregled in kontrola nad zdravili, 
njihovo kvaliteto in rokom 
uporabnosti. Na organizacijskem 
področju bo delo organizirano v 
skupnih tehničnih službah, smotr-
nejša bo izkoriščenost prostorov 
ter delovnih sredstev, zadovoljivej-
še pa bo tudi razreševanje vrste 
aktivnosti, ki jih tozdi doslej zara-
di svojih značilnosti niso mogli 
učinkovito razreševati. Povezava 
v skupno delovno organizacijo pa 
odpira tudi nove, kvalitetnejše 
oblike delovanja na samouprav-
nem in delegatskem področju. 

Zdravstveni center s svojimi toz-
di pokriva potrebe po osnovnem, 
specialističnem ter delno bolnišni-

čnem zdravljenju v Savinjski in 
Šaleški dolini, Združene lekarne pa 
istemu območju zagotavljajo 
preskrbo z živili. Razumljivo je, da 
bo lahko hitro, na visoki strokovni 
ravni in učinkovito le tisto 
zdravstveno varstvo, ki bo sposo-
bno bolniku nuditi vse kar 
potrebuje, ne da bi moral iskati 
pomoč v oddaljenih centrih. 

Združitev na osnovi teh stališč, 
ob resničnem uveljavljanju spreje-
tih usmeritev prav gotovo ne more 
biti sporna, saj bo koristila tako 
delavcem v obeh centrih, kakor tu-
di uporabnikom v velenjski in 
mozirski občini. Uspeh današnjega 
referenduma bo torej predvsem 
pokazal kakšni so samoupravni 
odnosi znotraj in med obema 
delovnima sredinama. 
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Center srednjih šol 

Strokovnjaki 
iz Libije 

v Titovem 
Velenju 

Ljubljanski »Smelt<< je 
prevzel v Libiji velik projekt 
in podpisal pogodbo na 
ključ. V to pogodbo seveda 
sodi tudi izobraževanje 
strokovnjakov za vodenje in 
vzdrževanje objektov. V 
zvezi s tem je velenjski Cen-
ter srednjih šol s Smehom 
podpisal pogodbo, na pod-
lagi katere bo prevzel izo-
braževanje 170 slušateljev iz 
Libije. Med njimi je 30 in-
ženirjev. ostali pa so tehniki 
in usposobljeni delavci. V 
Titovem Velenju se bodo 
gostje iz Libije naučili srbo-
hrvaškega jezika. Zatem na-
mreč odhajajo na speciali-
zacijo v Sarajevo in Zagreb. 

Libijski strokovnjaki 
bodo v Titovem Velenju 
ostali šest mesecev. Celotni 
program izobraževanja in 
prostega časa je pripravil 
Center srednjih šol. za uče-
nje jezika bo poskrbela 
srednja družboslovna šola. 
gostje pa bodo stanovali v 
domu učencev. V naše mesto 
bi morali prispeti že 15. ja-

nuarja. po petkovem obisku 
visokega libijskega funkci-
onarja pa jih na Centru 
srednjih šol pričakujejo pri-
hodnji teden. 

0K ZSMS Velenje 

Sprejeli so program 
Na občinski konferenci 

ZSMS Velenje so v začetku 
letošnjega leta sprejeli pro-
gram dela za prvih šest mese-
cev. V program so zapisali 
nekatere najpomembnejše 
naloge osnovnih organizacij 
in predsedstva, seveda pa ga 
bodo po potrebah še vsak 
mesec dopolnjevali. Prav tako 
bodo na seji predsedstva za 
vsak mesec sproti določali 
nosilce aktivnosti za posame-
zne akcije. Program, ki so si ga 
zadalije tudi sestavni del akcij 
občinske konference pri izva-
janju ukrepov družbenoeko-
nomske stabilizacije. 

Poleg stalnih nalog, med 
katerimi bodo še večjo skrb 
kot doslej namenili delu 
osnovnih organizacij ter 
ustreznemu kadrovanju, so si 
v tem šestmesečnem progra-
mu še zastavili številne druge 
obveznosti. 

V teh dneh se že pripra-
vljajo na pohod po poteh XIV. 
divizije, ki bo tako kot vsako 
leto po naši občini potekal od 
11. do 13. februarja. Pripra-
vljajo se tudi na skupno sejo 
sekretariata in predsednikov 
večjih osnovnih organizacij 
ter na mladinske delovne ak-
cije. Z lokalnimi akcijami 
bodo namreč pričeli že v 
aprilu. V februarju bodo pri-
pravili zanimivo problemsko 
konferenco na kateri bodo 
spregovorili o težavah mladih 
iz drugih republik. V mesecu 
marcu bodo med drugim pri-

Zbiranje predlogov 
za priznanja 
0F v letu 

1983 
Žirija za podeljevanje priznanj OF slovenskega na-

roda pri občinski konferenci SZDL Velenje poziva kra-
jevne konference SZDL temeljne in druge OZD. samo-
upravne intereshe skupnosti, društva in družbene orga-
nizacije v občini Velenje, da podajo predloge za podelitev 

PRIZNANJA OF V LETU 1983 

Priznanja OF se podeljujejo posameznikom, orga-
nizacijam in društvom za njihovo delo in prispevek k 
dosežkom trajnejšega pomena pri razvoju socialistične 
samoupravne družbe, zlasti pri: 

r— uveljavljanju delovnih ljudi in občanov kot no-
silcev odločanja na vseh ravneh; 

— za dosežke pri uveljavljanju, krepitvi in razvoju 
SZDL kot fronte delovnih ljudi in občanov ter njihovih 
organiziranih socialističnih sil; 

— uresničevanju ustavno opredeljenih družbeno-
ekonomskih in političnih odnosov na posameznem pod-
ročju družbenega življenja in dela ter v družbi nasploh, še 
zlasti pri razvijanju delegatskega sistema in uveljavljanju 
in razvijanju temeljnih samoupravnih skupnosti. 

Priznanja OF se bodo podelila 27. aprila, ob obletnici 
ustanovitve OF slovenskega naroda in jih lahko prejmejo 
tisti posamezniki aktivisti in organizacije, ki so s svojim 
prostovoljnim delom največ doprinesli k dosežkom traj-
nejšega pomena za razvoj demokratičnih in humanih 
odnosov med ljudmi in da so s svojim delom dali po-
memben prispevek h krepitvi našega družbenopolitič-
nega sistema in samoupravnih socialističnih odnosov. 

Predloge za srebrna priznanja OF z utemeljitvijo 
pošljite do 31. marca 1983 Žiriji za podeljevanje priznanj 
OF pri občinski konferenci SZDL Velenje. 

Predloge za bronasta priznanja OF. kijih podeljujejo 
krajevne konference SZDL. pošljite prav tako do 31. 
marca 1983 predsedstvom krajevnih konferenc SZDL v 
tisti krajevni skupnosti, v kateri kandidat za priznanja 
aktivno deluje. 

Žirija za podeljevanje priznanj OF 
pri občinski konferenci SZDL Velenje 

pravili občinsko tekmovanje 
Naša beseda ter kviz tekmo-
vanje Tito — revolucija — 
mir. pričeli pa se bodo pri-
pravljati tudi za programske 
konference osnovnih organi-
zacij. Aprila se bodo na pro-
blemski konferenci lotili 
vprašanj stanovanjske pro-
blematike. poleg tega pa se 
bodo aktivno vključili v or-
ganizacijo in izvedbo pra-
znovanj 27. aprila. 1. in 25. 
maja. V mesecu mladosti 
bodo poleg tega organizirali 
sejem rabljenih stvari, po 
osnovnih šolah pa pripravili 
predavanja pred sprejemom v 
mladinsko organizacijo ter 
podelili priznanja mladim 
ustvarjalcem za delovanje na 
kulturnem, športnem in dru-
gih področjih. 

Med pomembnimi naloga-
mi. ki jih želijo uresničiti je 
tudi hitrejše in boljše infor-
miranje osnovnih organizacij 
v>delti mladih teronalogah in 
usmeritvah občinske konfe-
rence ZSMS. Še naprej bodo 
krepili sodelovanje z mladimi 
i/ pobratenih občin in z mla-
dimi iz Titovih mest. skrbeli za 
vključevanje mladih prosto-
voljcev v enote teritorialne 
obrambe ter za vpis v vojaške 
šole. Stalno bodo spremljali 
politična in gospodarska do-
gajanja v občini ter se po 
svojih možnostih vključevali v 
njihovo razreševanje. 

B. Z. 

Društvo upokojencev Titovo Velenje 

Izdali bodo bilten 
V društvih prav v tem času 

ocenjujejo lani opravljeno delo in 
oblikujejo delovne načrte za 
letošnjega. Izjema seveda ni 
društvo upokojencev v Titovem 
Velenju kjer prav sedaj z zadovolj-
stvom ugotavljajo, da so vse 
načrtovane naloge v lanskem letu 
uspešno uresničili. 

Poudariti velja, da so med vsemi 
dejavnostmi društva upokojencev, 
med starejšimi ljudmi najbolj pri-
ljubljena družabna srečanja, izleti 
in pikniki. Udeleženci se ob teh 
priložnostih sprostijo in poveseli-
jo, pozabijo na vsakodnevne teža-
ve in srečanje jim ostane v trajnem 
spominu. Zato ni naključje, da je 
velenjsko društvo v lanskem letu 
organiziralo kar osem enodnevnih 
izletov v razne slovenske kraje in 
šest piknikov. Naj omenimo izlet v 
Bistrico ob Sotli kjer so si 
udeleženci ogledali tudi Kumrovec 
ter Sedlarjevo. Drugi pomemben 
izlet je bil obisk Varaždina in 
srečanje s tamkajšnjimi upokojen-
ci. Na tem izletu so si ogledali ne-
kaj znamenitosti, med drugim tudi 
legendarni Kalnik, zaključek pa so 
jim nadvse lepo pripravili 
Čakovčani na znan medimurski 
n^in. Omeniti velja med drugim 
šeizlet v Logarsko dolino, ki se ga 
je udeležilo sto upokojencev iz 
velenjske in petdeset iz trboveljske 
občine. Izlet bo upokojencem, zla-
sti tistim z nižjimi prejemki, še 
dolgo ostal v najlepšem spominu. 

Kot vedno doslej so upokojenci 
tudi ob letošnjem novem letu obi-
skali svoje bolne in nepokretne 
člane na domovih in v bolnišnicah, 
jim voščili novo leto in izročili 
skromno darilo. V domu za varst-

vo odraslih so pripravili kulturni 
program, dedek Mraz pa je oskr-
bovance tudi obdaril. 

Tudi za letošnje lete so si v 
velenjskem društvu zastavili zelo 
bogat delovni program. Prepričani 
so, da ga bodo prav tako uspešno 
uresničili, kot so lanskega. Še zla-
sti zato, ker so v letu 1982 
ustanovili zvezo društev upokojen-
cev, ki bo bistveno pripomogla k 
temu, da bodo nekatere zastavlje-
ne naloge, ki so bile doslej na vi-
dez nerešljive, lažje in hitreje 
reševali. Seveda so k oblikovanju 
načrtovanega delovnega programa 
veliko pripomogle tudi pravkar 
končane letne konference. Na njih 
so upokojenci izrazili vrsto želja, 
ki bodo delo društva brez dvoma 
bistveno popestrile. Razveseljivo je 
tudi, da niso pozabili na ob-
veščanje svojih članov, saj bo 
prihodnji mesec izšel letošnji bil-
ten, tokrat še posebej bogat. Iz 
hjega bodo upokojenci lahko 
razbrali kar jih najbolj zanima. 

Seveda ne bo manjkalo novic s 
pokojninsko-invalidskega 
področja, za katerega je razumlji-
vo med upokojenci največ zanima-
nja. 

V Izoli imajo slovenski 
upokojenci svoj dom, ki je odprt 
vse leto. Dom ima pokrit bazen z 
ogrevano morsko vodo. V lanskem 
letu je v tem domu letovalo 180 
upokojencev velenjske občine, za 
letos pa pričakujejo, da jih bo 250. 

Tajnik zveze upokojencev in 
velenjskega društva Karel Uranjek 
je povedal, da za letošnje leto 
načrtujejo novost, ki jo bodo brez 
dvoma veseli vsi tisti upokojenci, 

ki se še počutijo sposobne za delo. 
Preko vsega leta se namreč lahko 
prijavijo za pomoč pri nekaterih 
delih. Gre predvsem za upokojene 
rudarje, ki bi rudarjem priskočili 
na pomoč pri izpolnitvi načrtova-

Karel Uranjek: ,,Tudi za letos smo 
si v velenjskem društvu upokojen-
cev zastavili obširen delovni pro-
gram". 

nega izkopa premoga. Delo bo tu-
di za ženske, ki bodo lahko 
pomagale pri jesenskih opravilih. 

,,Ne dvomim, da je takih, ki so 
pripravljeni pomagati tistim, ki 
pomoč potrebujejo, v naših društ-
vih veliko. V to smo se lahko 
prepričali že doslej, ko smo 
organizirali le občasne podobne 
akcije," je dejal Karel Uranjek. 

B. Mugerle 

Postaja milice Titovo Velenje 

Še več pozornosti preventivnemu delovanju 
Leto 1982 je bilo za delavce 

Postaje milice Titovo Velenje 
naporno, saj se je v občini 
povečalo delo na vseh pod-
ročjih. tako na področju var-
stva z. ustavo določenega reda, 
kriminalitete in javnega reda 
in miru. 

Najobsežnejše je področje 
kriminalitete. V preteklem 
letu so obravnavali kar 298 
primerov več kot leto poprej, 
skupaj pa so tako zabeležili 
kar 1157 takšnih dejanj. To je 
bilo tudi prvikrat da so pre-
segli število 1000. Delavci 
Postaje milice Titovo Velenje 
so si močno prizadevali, da bi 
kar največje število kaznivih 
dejanj tudi raziskali. Uspelo 
jim je raziskati kar 75 odstot-
kov dejanj s področja krimi-
nalitete. To je dokaj dobra 
raziskanost in je nad po-
vprečjem celjske uprave za 
notranje zadeve. 

Na tako velik porast kazni-
vih dejanj so v glavnem vpli-
vale tatvine in vlomi v osebne 
avtomobile. Zelo porastle so 
tatvine bencina. Delavcem 
postaje milice Titovo Velenje 
je uspelo v zadnjem času od-
krili nekaj organiziranih sku-
pin. ki so vlamljale v osebne 
avtomobile ter odnašale av-
toradijske sprejemnike ' in 
druge predmete, ki so jih las-
tniki shranjevali v svojih 
osebnih avtomobilih, pa tudi 
bencin. 

Tudi kršitv e javnega reda in 
miru so naglo naraščale in v 
preteklem letu so obravnavali 
kar 410 prekrškov kar je za 147 
več kot leta 1981. Vzroki kr-
šitev javnega reda in miru so 
najpogosteje alkohol. Vinjeni 
občani pa poleg tega. da raz-
grajajo in motijo okolico, v 
pretepih pogosto koga tudi 

telesno poškodujejo. Prav za-

radi tega bo potrebno v go-
stinskih lokalih še dosledneje 
izvajati določilo, da vinjenim 
gostom ni dovoljeno točiti al-
koholnih pijač. 

Kakšna je občina Velenje 
po obravnavanju kaznivih 
dejanj na območju uprave za 
notranjezadeveCelje?Celjeje 
seveda na prvem mestu, saj je 
tudi precej večje od Velenja. 
Za Celjem je občina Velenje, 
le nekaj manj kaznivih dejanj 
beležijo v Žalcu in v Šmarjah 
pri Jelšah, druge občine z ob-
močja celjske uprave za no-
tranje zadeve pa obravnavajo 
manj primerov. 

Vso skrb so velenjski mi-
ličniki posvečali v letu 1982 
preventivi v cestnem prome-
tu. V ta namen so pripravili 

številne akcije, med katerimi 
so udeležence v prometu 
opozarjali na nepravilnosti, ki 
pa lahko ogrožijo življenje 
storilcem in tudi drugim ude-
ležencem v prometu. 

S stanjem na področju var-
nosti cestnega prometa v pre-
teklem letu so zadovoljni, saj 
malenkostno zvišanje ne kaže 
poslabšanja varnostne situ-
acije. To ocenjujejo po število 
mrtvih v prometnih nesrečah 
in številu telesno poškodova-
nih. V preteklem letu so na 
cestah velenjskega območja 
umrli štirje udeleženci, leto 
poprej pa je bilo kar deset žr-
tev. 

Komandir postaje milice 
Titovo Velenje Franc Krapše 
poudarja, da bodo tudi v le-

tošnjem letu posvečali delavci 
milice vso pozornost preven-
tivnemu delovanju na vseh 
področjih. Storili bodo vse, da 
bi se zmanjšalo število kazni-
vih dejanj, prekrškov javnega 
meda in miru in da se število 
telesno poškodovanih v pro-
metnih nesrečah ne bi pove-
čevalo. Prva naloga delavcev 
milice je preventivno delova-
nje in pomoč udeležencem 
tako v prometu kot pri varo-
vanju njihovega in družbene-
ga premoženja in seveda 
varovanje življenj ljudi. Te 
naloge bodo kar najbolj do-
sledno uresničevali in tako 
storili vse. da se bodo občani 
čutili varne in da se bodo do-
bro počutili v okolju, kjer de-
lajo in živijo. M. Zakošek 

Gornja Savinjska dolina 

Ribiči dobro gospodarijo 
Z vodami v mozirski občini 

gospodarita ribiški družini Ljubno 
in Mozirje. Okoliš ljubenskih ribi-
čev zajema Savinjo in njene prito-
ke od izvira v Logarski dolini do 
Grušovelj. Od tu do Letuša s Savi-
njo gospodarijo člani ribiške 
družine Mozirje, poleg tega pa 
skrbijo še za porečje Drete, v Vo-
dah ribiške družine Ljubno so 
izključno potočne postrvi, lipani, 
šarenke in drugi salmonidi, Mozir-
jani pa imajo od skupnega števila 
rib osem odstotkov klenov, mren 
in drugih belih rib. 

Reki Savinja in Dreta sta name-
njeni športnemu ribolovu, vsi pri-
toki ter naravne in umetne struge 
pa so varstvene vode, v katere ribi-
či vlagajo zarod postrvi in lipanov. 
Po končani vzreji ribe odlovijo in 
vložijo v ribolovne vode. Ribiška 

družina Mozirje namenja za šport-

ni ribolov 27 hektarov koristnih 
vodnih površin in 50 hektarov 
varstvenii. voda, ljubenski ribiči pa 
razpolagajo s 54 hektari ribolovnih 
površin ter s 6,2 hektara varstve-
nih voda. Ljubenci imajo poleg te-
ga še ribnik v Podvolovljeku, 
Mozirjani pa ribnik ob Savinjskem 
gaju. Ribnik je namenjen 
izključno športnemu in rekreacij-
skemu ribolovu, v njem pa je po-
leg krapov še nekaj linjev, klenov, 
mren in blistavcev. Obe družini sta 
v preteklih letih zgradili sodobna 
ribiška domova. 

Ribiška družina Ljubno je v 
preteklem letu vložila v varstvene 
vode 71.000 primerkov zaroda 
potočne postrvi in jih odlovila 
5.550, vložila je tudi 15.000 lipa-
novega zaroda in odlovila 700 
lipanov. Mozirski ribiči so vložili 

21.000 postrvi in 12.000 lipanov. 

vzredili in odlovili pa 3.980 postrvi 
in 950 lipanov. Pri gospodarjenju 
obeh družin velja omeniti tudi, 
da sta usposobili in zgradili strugo 
na Ljubnem in gojitveni ribnik v 
Grušovljah. Poudariti seveda ve-
lja, da so ribiči vsa dela opravili 
prostovoljno. 
V letu 1982 poginov rib zaradi 

onesnaženosti voda niso zabeležili. 
Res je, da je v poletnih mesecih 
poginilo precej postrvi, vendar je 
vzrok za pogin najverjetneje 
glivično obolenje. Še eno slabost 
so ribiči Gornje Savinjske doline 
uspeli odpraviti. Gre namreč za 
dolgotrajne razprtije s podjetjem 
za urejanje voda ,,Nivo". Sedaj 
oboji pridno sodelujejo pri 
usklajevanju vzdrževalnih del in 
pri vlaganjih rib v vodotoke. 

J. P. 

„NAŠ CAS", glasilo Sociali-
stične zveze delovnega ljudstva, 
izdaja Center za informiranje, 
propagando in založništvo Vele-
nje, p. o., Titovo Velenje, cesta 
Františka Foita 10. 

,,NAŠ ČAS" je bil ustanovljen 
1. maja 1965; do 1. januarja 1973 
je izhajal kot štirinajstdnevnik 
,,Šaleški rudar", kot tednik pa iz-
haja ,,Naš čas" od I. marca 
1973. 

Uredništvo: Marijan Lipovšek 
(direktor in glavni urednik). Sta-
ne Vovk (odgovorni urednik), 

Bogdan Mugerle, Janez Plesnik, 
Tatjana Podgoršek, Boris Zako-
šek in Mira Zakošek (novinarji). 

Izhaja ob četrtkih. 
Sedež uredništva in uprave: Ti-

tovo Velenje, cesta Františka 
Foita 10, telefoni (063) 850-087, 
850-316, 850-317. 

Brzojavni naslov: Informativni 
center Velenje. 

Cena posameznega izvoda jc 8 
dinarjev. Letna naročnina za in-
dividualne naročnike je 360 di-
narjev (za inozemstvo 720 dinar-
jev). 

l etna naročnina na Naš čas z 
rubriko Uradni vestnik občine 
Velenje za temeljne in druge 
organizacije združenega dela, de-

lovne skupnosti, družbenopolitič-
ne organizacije, samoupravne in-
teresne skupnosti in krajevne 
skupnosti ter zasebne obrtnike pa 
znaša 600 din in je vplačljiva vna-
prej. 

Žiro račun pri SDK, podružni-
ca Titovo Velenje, številka 
52800-603-38482. 

Grafična priprava, korekture, 

tisk in odprema: ČGP Večer. Ma-
ribor. 

INenaročenih rokopisov in fo-
tografij ne vračamo. 

/a ,,Naš čas" se po mnenju se-
kretariata za informacijo izvršne-
ga sveta Skupščine SR Slovenije 
številka 421-1/72 od 8. februarja 
M>74 ne plačuje temeljni davek od 
prometa proizvodov. 
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Občinska konferenca  SZDL Velenje 

Programske usmeritve za letos 
IPri programskih Ubincri-

tvailj občinske konference in 
njenih organov v letošnjem 
letiu je treba upoštevati še 
vetdno aktualne naloge, spre-
jette na lanski programski seji. 
in naloge, ki jih terjajo tre-
nuune družbeno-politične in 
dnužbeno-ekonomske razme-
re. Razmejiti je seveda treba 
nalloge. ki so stalnice aktivno-
sti socialistične zveze in že 
zafpisane naloge, ki pa bodo 
zalhtevale še posebno aktiv-
n<wst delovnih ljudi in obča-
nov tudi v letu 1983. To še 
posebej velja za področje 
drvužbene in ekonomske sta-
bilizacije. Programske usme-
ritxve za letošnje leto v pretež-
ni i meri pomenijo nadaljeva-
nj«^ lani zastavljenega dela na 
naaslednjih področjih: 

IKOGRAJFVANJE METOD 
OBLIK DELOVANJA 

SZZDL IN NJENIH ORGA-
NCOV 

I L Osnovno pozornost bo-
mao namenili krepitvi sociali-
stičične zveze kot mobilizacij-
skem fronte in povezovalnega 
dcjcjavnika vseh oblik organi-
zirjranja delovnih ljudi in ob-
čannov ler izražanja njihovih 
intuteresov. Frontno vlogo so-
ciaialistične zveze moramo v še 
vetečji meri uveljaviti v krajev-
nihih organizacijah SZDL. ker 
se i danes še najmanj čuti. da 
krarajevne organizacije sesta-
vljdjajo delegati družbeno-poli-
tičrčnih in družbenih organiza-
cij. ij. Odgovornost za urcsniči-
tevev te naloge morajo prevzeti 
vsese družbenopolitične orga-
nizizacije in biti vsaka zase 
pnlobudnik za usklajevanje sta-
liščšč in predlogov. "To pomeni, 
da a morajo vse družbenopoli-
tičrčne in družbene organizaci-
je : zagovarjati svoja stališča 
dolo posameznih problemov in 
vpiprašanj. ki jih krajev na or-
garanizacija obravnava in 
usksklajuje. 

1 2. Enaka mera pozornosti 
monora biti posvečena presega-
njuju forumskega dela v krajev-
nihih organizacijah in njihovih 
orgrganih. To vsebinsko usme-
ritdtev bomo dosegli le. če 
boiomookrepili oblike in meto-
de le dela. ki vključujejo in 
potovezujejo čim širši krog 
Ijujudi. Sem sodijo vaški in 
uliolični odbori. odbori v večjih 
statanovanjskih objektih, sekci-
je. £. sveti in problemske konfe-
renence. Te oblike moramo 
uvtveljaviti in se jih posluževati 
ob ib obravnavanju vsakega 
poaomembnejšega problema v 
krarajevnih skupnostih. Seje 
proredsedstev krajevnih konfe-
renenc morajo postati predvsem 
obtblika priprave množičnih 
aktktivnosti in frontne usklaje-
noaosti. ne smejo pa nadomestiti 
prerej omenjenih oblik delova-
njaja socialistične zveze. 

J 3. Da bi čim bolje oprav ili 
kacadrovske in druge postopke 
za a programske in volilne 
koKonference v letošnjem letu 
terer v delo organov socialistič-
ne le zveze pritegnili kar največ 
dellelovnih ljudi in občanov, 
booomo v krajevnih konferen-
cahah posebno pozornost na-
moienili evidentiranju možnih 
kaiandidatov za vodstva in 
orergane krajevnih ter občinske 
kotonference. Koordinacijski 
odidbori za kadrovska vpraša-
njajapn predsedstvih krajevnih 
kotonferenc morajo skrbeti za 
statalno in sprotno evidentira-
njtije predlogov možnih kandi-
dalatov. Predvsem moramo za-
fOioknitL da bodo za najodgo-
voomejše funkcije izbrani Iju-
djdje. ki uživajo zaupanje in so 
poripravljeni delati. 

4. Ker ugotavljamo, da 
skikupščme krajevnih skupno-
slLti in drugi organu pa tudi 
os>stali družbeni organi na 
ra-avni občine v katerih deluje-
joo delegati socialistične zveze, 
šeie vedno ne delujejo dovolj 

učinkovito, moramo v krajev-
nih in na občinski konferenci 
z večjo mero odgovornosti 
poskrbeti za oblikovanje sta-
lišč. ki jih delegati socialistič-
ne zveze morajo prenesti in 
zagovarjati v teh organih. Za 
dosledno izvajanje te naloge 
so neposredno odgovorna 
predsedstva krajevnih in 
predsedstvo občinske konfe-
rence. 

5. V večji meri moramo 
uveljaviti družbeno nadzorno 
vlogo socialistične zveze nad 
delom posameznih upravnih 
in izvršilnih organov ter dru-
gih institucij političnega siste-
ma. Te pomembne družbene j 
vloge socialistične zveze do-
slej nismo dovolj uveljavili na 
nobeni ravni. Ena izmed 
osnovnih nalog socialistične 
zveze in njenih organov na 
vseh ravneh je torej nenehno 
spremljanje uresničevanja 
sklepov zborov občinske 
skupščine, skupščin SIS. 
upravnih organov, svetov 
krajevnih skupnosti ter dru-
gih organov ter usklajevanje 
njihovega dela. Predvsem je 
treba upoštevati vidik uskla-
jenosti s potrebami in interesi 
delovnih ljudi in občanov ter 
s temeljnimi načeli naše sa-
moupravne socialistične 
skupnosti. 

6. Še naprej ostaja aktual-
na naloga krepitev dela sve-
tov in koordinacijskih odbo-
rov pri predsedstvu OK 
SZDL. dograjevanje njihove-
ga dela in preseganje samoza-
dovoljstva po sprejetju sta-
lišč. ki pa največkrat ostane-
jo mrtva črka na papirju. Sve-
ti morajo svoje delovanje v 
večji meri povezati z delom 
krajevnih konferenc, družbe-
nih organizacij, organov inte-
resnih skupnosti in podobno. 
Pri delovanju koordinacijskih 
odborov je potrebno zaostriti 
odgovornost predvsem slede 
frontnega usklajevanja sta-
lišč. mnenj in predlogov. Sve> 
ti in odbori bodo morali v 
bodoče bolj tekoče spremljati 
problematiko na posameznih 
področjih, zlasti pa spremljati 
uresničevanje pobud, mnenj 
in stališč, ki so jih izoblikovali 
pri svojem delu. 

7. Izvršni odbor predsed-
stva OK SZDL bo skupaj s 
koordinacijskim odborom za 
družbeno-politično izobraže-
vanje pripravil seminar za 
vodstva krajevnih konferenc 
in koordinacijskih odborov 
pri OK SZDL. Podoben se-
minar bo namenjen tudi 
predsednikom skupščin in 
svetov krajevnih skupnosti. 
Nalogo je treba opraviti do 
konca marca. 

NALOGE PRI POGLAB-
LJANJU DELEGATSKEGA 
SISTEMA 

1. Skladno s programom 
družbenopolitičnega uspo-
sabljanja delegatov bomo 
nadaljevali s seminaiji za 
člane delegacij. Za vsebinsko 
pripravo seminaijev bosta 
poskrbela koordinacijski od-
bor za družbeno-politično 
izobraževanje in delavska 
univerza. Slabo udeležbo na 
seminarjih morajo s temeljito 
akcijo preprečiti predsedstva 
krajevnih konferenc SZDL in 
osnovnih organizacij sindika-
ta. To nalogo je treba uresni-
čiti do konca aprila. 

2. Še vedno )<s šibka pove-
zanost delegacij m konferenc 
delegacij s samoupravnimi 
organi, družbeno-polii.jnimi 
organizacijami in strokovni-
mi službami. Vodstva druž-
beno-političnih organizacij 
morajo zato ustvariti boljše 
družbenopolitične pogoje za 
delo delegacij. Njihova aktiv-
nost mora biti usmeijena v 
stalno spremljanje dela dele-
gacij in v zagotavljanje druž-
benopolitične pomoči pri nji-

hovem delu. Krajevne konfe-
rence SZDL in osnov ne orga-
nizacije sindikata so odgovor-
ne za pogostejše sklicevanje 
in povezovanje dela delega-
cij S tem ho delo delegacij 
hoij usklajeno in povezano s 
celotno delegatsko bazo. Pri 
icj stalni nalogi je treba 
preprečiti še zmeraj prisotno 
dejstvo, da so delegacije le 
formalni potrjevalci že spre-
jetih sklepov. 

3. Takoj bo treba posebno 
pozornost nameniti material-
nim pogojem za delo delega-
cij. zla>n v krajevnih skupno-
stih. Preseči je treba razmiš-
ljanja. da morajo krajevne 
skupnosti nadomestiti osebni 
dohodek ob odsotnosti z dela. 
zaradi udeležbe na seji dele-
gatske skupščine. Zagotoviti 
bo treba tudi nakup goriva za 
delegate in aktiviste v krajev-
nih skupnostih. To seveda 
velja samo za oddaljene kra-
jevne skupnosti, ki nimajo 
organiziranih avtobusnih 
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kakovost skupščinskih gradiv 
izboljšala, vendar delegacije 
za samoupravne inleresne 
skupnosti še zmeraj prejema-
jo le po en izvod gradiv. S 
tem je njihovo delo otežkoče-
n.v ker delegati gradiva pred 
sejo ne morejo preučiti. Zato 
jv treba takoj zagotoviti že 
dogovorjen način objavljanja 
gradiv za vse delegatske 
skupščine v prilogi »Našega 
časa« Obenem s tem je treba 
zaostriti odgovornost stro-
kovnih služb SIS za nudenje 
pomoči delegacijam, zlasti v 
krajevnih skupnostih. To ne 
velja le za pravočasno pripra-
vo gradiv za skupno objavo, 
temveč tudi za njihovo po-
jasnjevanje. 

5. OK SZDL bo v bodoče v 
še večji meri spremljala delo 
delegatskih skupščin in njiho-
vih organov. Naloga vseh 
organov pri občinski konfe-
renci je. da na delegatski 
skupščini obravnavana stali-
šča. redno sporočajo interes-
nim skupnostim, hkrati pa 
tudi delegatijam v združe-
nem delu in krajevnih skup-
nostih. Ta oblika dela mora 
postali stalna obveza. Občin-
ska konferenca bo ludi v 
bod«ve dajala pobude za 
obravnavanje posameznih 
vprašanj v delegatskih skup-
ščinah in se zavzemala za 
njihovo reševanje po samou-
nravni in delegatski noti. 

6. Še bolj dosledno bomo 
uveljavili vlogo občinske 
konference kot mesta za 
usklajevanje stališč družbe-
nopolitičnih in družbenih 
organizacij, predvsem do 
\ prašanj. ki jih obravnava 
družbenopolitični zbor ob-
činske skupščine. Lani uvelja-
vljene metode dela moramo 
dograditi tako. da bodo druž-
benopolitične organizacije 
preko družbeno-političnega 
zbora bolj ustvarjalno sodelo-
vale pri sprejemanju sklepov 
in stališč občinske skupščine. 
To ne velja le za primere, ko 
družbenopolitični zbor ob-
ravnava določeno problema-
tiko enakopravno z ostalima 
zboroma, lemveč tudi takrat, 
ko o problemih odločata 
izključno zbor krajevni*! 
skupnosti in zbor združenega 
dela. vendar so potrebna širša 
soočanja, pobude in ocene. 

7. Sedanje delo skupin 

delegatov za zbore republiške 
skupščine kaže. da bo v 
Kxl«xe potrebno bolje orga-
nizirali strokovno pomoč pri 
pripravi stališč, pobud in 
predlogov. ki jih naši 
delegati prenašajo v zbore 
republiške skupščine. Vod-
stvo občinske skupščine mora 
zagotoviti bolj kakovostno 
povezavo z združenim delom 
in drugimi dejavniki v občini. 

/lasti z zbori občinske 
skupščine, in s tem ustvariti 
pogoje za to. da bodo stališča 
skupin delegatov resnično 
predstavljala avtentične inte-
rese vseh delovnih ljudi in 
občanov. 

H. Takoj je treba izdelati 
skupni in usklajen program 
dela zborov občinske skupšči-
ne. skupščin SIS. družbeno-
političnih organizacij in osta-
lih dejavnikov ter s tem 
nadaljevati že uveljavljeno 
prakso lanskega leta. 

NALOGE NA PODROČJU 
DRUŽBENO-EKONOM-
SKE STABILIZACIJE 

I. Socialistična zveza, kot 
fronta vseh subjektivnih sil. 
bo v letošnjem letu osnovno 
aktivnost namenila mobiliza-
ciji vseh dejavnikov pri ures-
ničevanju ukrepov družbeno-
ekonomske stabilizacije in 
dosledno izvajanje smernic 
stabilizacijskega programa v 
občini Velenje. 

Naloga občinske konferen-
ce in njenih organov je, da 
bodo v uresničevanje stabili-
zacijskega programa resnično 
maksimalno vključene vse 
organizirane sile v občini. 
Odgovornost vseh frontno po-
vezanih organizacij je. da se 
bodo vse naloge iz stabiliza-
cijskega programa uresniče-
vale nepretrgano ter dosled-
no in bodo zajele slehernega 
delovnega človeka in občana. 
Z usmerjanjem in stalnim 
preverjanjem posameznih ak-
tivnosti ter konkretnih rezul-
tatov moramo doseči, da 
bodo stabilizacijski in varče-
valni ukrepi v sleherni orga-
nizaciji in skupnosti postali 
resnična stalnica našega dela 
in obnašanja. V vsakem pri-
meru odstopanja od sprejetih 
nalog bosta občinska konfe-
renca in njeno predsedstvo 
ugotavljala odgovornost po-
sameznikov in organov ter 
predlagala ustrezne ukrepe. 

OSTALE NALOGE 

1. Občinska konferenca 
SZDL bo skupno s samou-
pravno interesno stanovanj-
sko skupnostjo nosilec akcije 
za ustanavljanje skupnosti 
stanovalcev v vseh krajevnih 
skupnostih kjer imajo druž-
bena stanovanja. Rok za 
izvedbo je do konca meseca 
marca. 

2. Pri krepitvi sistema 
splošnega ljudskega odpora 
in družbene samozaščite bo 
občinska konferenca v sode-
lovanju z ostalimi dejavniki v 
občini svojo aktivnost usme-
rila predvsem na naslednja 
področja: 

— vključevanje žensk v 
enote teritorialne obrambe, 
civilne in narodne zaščite: 

— ustanavljanje enot civil-
ne zaščite v vsakem večjem 
stanovanjskem objektu: 

— izvajanje nalog akcije 
NNNP83. 

3. Občinska konferenca m 
njeni qrgani bodo spremljali in z 
dodatnimi aktivnostmi pospešili 

i uresničevanje sklepov in stališč 
j problemske konference o vzgoji 
, in izobraževanju, kulturi in tele-
i sni kulturi. 

4. Občinska konferenca bo 
tudi v letošnjem letu nadaljevala 
s pospeševanjem razvojno-razi-
skovalnega dela v občini. V ta 
numen bo februarja pripravila 
problemsko konferenco o razi-
skovalnem in inovacijskem delu 
v občini ter predlagala ukrepe za 
hitrejše povezovanje te dejavno-
sti v občini. 

5. Skladno s smernicami koor-
dinacijskega odbora pri predsed-
st\u republiške konference 
SZDL za »Vlak bratstva in 
enotnosti« bomo do meseca ju-
nija opravili vse potrebno za 
sprejem udeležencev »Vlaka 
bratstva in enotnosti«. 

SOZD Gorenje 

Lani prodali na tuje za 
105 milijonov dolarjev 
vrednosti izdelkov 

Prizadevanja za povečanje 
prodaje na tuja tržišča, še po-
sebej na tržišče s konvertibil-
nimi valutami, se odražajo 
tudi v lanskih izvoznih do-
sežkih sestavljene organizaci-
je združenega dela Gorenje. 
Po doslej zbranih podatkih so 
delovne organizacije, članice 
sozda Gorenje v letu 1982 iz-
vozile prek delovne organi-
zacije Promet Servis za 4.4 
milijarde dinarjev oziroma 
105 milijonov dolarjev izdel-
kov. od lega na tržišče s kon-
vertibilnimi valutami za 3.8 
milijarde dinarjev ali za 91 
milijonov dolarjev izdelkov. 
Dejansko pa je bila prodajana 
tuje še večja, saj je Gorenje na 
osnovi začasnega uvoza re-
produkcijskega materiala in 
sestavnih delov izvozilo za 
nadaljnjih 454 milijonov di-
narjev oziroma za okrog 11 
milijonov dolarjev proizvo-
dov. in to v celoti na konver-
tibilna tržišča, kar v podatkih 
o skupnem izvozu ni upošte-
vano. 

Okrog 85 odstotkov vsega 
izvoza je odpadlo v preteklem 
letu na tovarno gospodinjske 
opreme Gorenje. Podobno 
kot prejšnja leta so tudi v 
omenjenem obdobju prodali 
največ izdelkov v Zvezno re-
publiko Nemčijo. Francijo. 
Avstrijo in Avstralijo, prodaja 
pa se je zlasti povečala v 
Združene države Amerike. 
Alžirijo in Češkoslovaško. Z 
novimi izvoznimi posli pa se 
želijo v prihodnje v še večji 
meri uveljaviti v Fgiptu. Iranu 
in na Kitajskem. 

« 

Izvozno najuspešnejši me-
sec za Gorenje je bil decem-
ber. ko so poslali na tuja trži-
šča za 500 milijonov dinarjev 
oziroma za skoraj 12 milijo-
nov dolarjev izdelkov. De-
cembrski izvoz, ki bi bil še 
večji, če ne bi bilo težav s 
prevoznimi sredstvi, zalog pa 
dejansko ne bi bilo. zagota-
vlja. da bo mogoče izvozne 
načrte Gorenja za leto 1983 
uresničiti. 

Vegrad — Lesna Šoštanj 

Dobri rezultati 
Pred leti se je šoštanjska Lesna 

srečevala z velikimi težavami, saj 
so poslovali na robu rentabilnosti. 
Takrat so tudi sprejeli sanacijski 
program o reorganizaciji. Ta je bil 
zelo dober, saj dosegajo v tem 
sektorju v zadnjem času kljub 
zastareli tehnologiji in neustreznim 
delovnim pogojem, zelo dobre 
poslovne rezultate. 

Na osnovi sanacijskega programa 
so se v Lesni leta 1980 odločili, da 
iz temeljne organizacije preidejo v 
sektor tozda Gradnje Velenje. 
Usmerili so se v tri osnovne 
programe, in sicer montažo stavb-
no mizarskih izdelkov za potrebe 
gradbene operative, po posebnem 
samoupravnem sporazumu o 
skupnem prihodku izdelujejo 
montažne elemente za vikende za 
Smreko iz Gornjega Grada, imajo 
pa še sporazum o dolgoročnem 
tehničnem sodelovanju z Liko iz 
Vrhnike, za katero izdelujejo 
masivne podboje. Te usmeritve in 
serijski programi so prinesli 
rezultate, ki so zelo uspešni. V 
preteklem letu so na primer 
ustvarili za 110 milijonov dinarjev 
celotnega prihodka z minimalnimi 
stroški in dokaj velikim ostankom 
dohodka. V letošnjem letu pa 
nameravajo svoj proizvodni pro-
gram še razširiti, saj naj bi pričeli 
izdelovati okvire za Pural okna, ki 
jih izdeluje EKO. Na leto naj bi 
izdelali 32 tisoč takšnih oken. Ta 
proizvodnja pa mora biti zelo 
kvalitetna, saj je v celoti name-
njena za izvoz. 

Rezultati, ki jih v Lesni dose-
gajo, so sicer dobri, pa vendar se 
srečujejo z mnogimi težavami. 
Vodja tega sektorja Franci Rat je 
najprej navedel neustrezne delovne 
prostore, ki pa ležijo poleg tega še 
na eksploatacijskem območju in so 
naložbe vanje močno omejene. 

Kljub vsemu upajo, da jim bo 
uspelo še v letošnjem letu razSiriti 
skladiščne prostore, modernizirati 
transportno linijo, prestaviti 
rekonstrukcijo skladSča reproma-
teriala, obnoviti prirezovalnico na 
obstoječi lokaciji ter izdelavi celot-
no površinsko obdelavo v novih 
obratih. Proizvodna hala, ki jo 
nameravajo postaviti ob obstoječi 
lokaciji, naj bi bila montažnega 
sistema, tako da bi jo bilo možno 
kasneje, ko se bo to področje 
zaradi izkopavanja premoga 
pogreznilo, prestaviti na drugo 
lokacijo. Izboljšali bodo ob tem 
seveda tudi tehnično opremljenost 
in pa delovne pogoje. 

Druga težava, s katero se prav 
tako srečujejo, je neustrezna 
kadrovska struktura. Mladi se za 
ta poklic v zadnjem obdobju nam-
reč niso odločali, če pa so se že 
odločili za delo v lesni stroki, so 
videli svojo prihodnost v večjih 
serijskih delovnih organizacijah 
kot je Gorenje tozd Pohištvo in 
Glin Nazarje. V Lesni pa so pred 
dvema letoma že v sanacijskem 
programu opredelili, da bodo vla-
gali v kadre in nekaj tehnikov in 
prve proizvodne ddavce so v zad-
njem obdobju že pridobili. Prepri-
čani pa so, da se bo stanje na tem 
področju v nekaj letih še izbolj-
šalo. 

Vsa leta se srečujejo tudi s 
pomanjkanjem lesne surovine. Le-
tos je gozdno gospodarstvo iz Šo-
štanja svoje obveznosti uresničilo, 
vendar pa bo Lesna za razširitev 
programa, za okna Pural, v pri-
hodnje potrebovala dodatnih 5000 
kubučnih metrov lesa. Franci Rat 
meni, da so količine lesa, ki jih za 
predelavo potrebujejo, takšne, da 
bi jih velenjska občina lahko 
zagotovila, seveda pa bi bilo 
potrebno sprejeti drugačno delitev. 

SLUŽBA DRUŽBENEGA 
KNJIGOVODSTVA 
V SR SLOVENIJI 
PODRUŽNICA 
TITOVO VELENJE 

objavlja 
prosta dela in naloge 

Pripravnika z višješolsko izobrazbo ekonomske ali pravne 
smeri za določen čas — 9 mesecev. 

Prijave z dokazili o izobrazbi pošljite v roku 8 dni od dneva 
objave na naslov: SLUŽBA DRUŽBENEGA KNJIGOVOD-
STVA PODRUŽNICA TITOVO VELENJE, Rudarska 3/11. 
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Zdravstvo v občini Velenje 

Storitev ne smemo okrniti zaradi 
resnično bolnih 

Na današnji skupni seji 
/bora združenega dela in ob-
činske zdravstvene skupnosti 
bodo delegati spregovorili o 
uresničevanju zdravstvenega 
varstva v občinski zdravstveni 
skupnosti v preteklem letu. 
Seja bo omogočila sprejem 
skupnih izhodišč, na osnovi 
katerih bo občinska zdrav -
stvena skupnost i/delala kon-
kreten program in naloge, ki 
jih bodo morali uresničiti iz-
vajalci. upoštevati pa tudi 
uporabniki. Odmerjena sred-
stva za zdravstvo v deležu na-
rodnega dohodka iz leta v leto 
padajo in bo z njimi potrebno 
zelo skrbno in smotrno poslo-
vati. če želimo imeti kar na-
jmanj okrnjen obseg zdrav-
stvenih storitev. Zavedati se 
namreč moramo, da bo zaradi 
denarnih omejitev naš zdrav-
stveni standard gotovo priza-
det, pa saj smo ga pogosto 
znali po nepotrebnem izkori-
ščati. marsikdaj že zlorabljati 
in če nam bo uspelo odpraviti 
te negativne pojave, bodo sto-
ritve za resnično bolne *ie ve-
dno zadovoljive. 

Likvidnostne težave: 
— V letu 1981 je imela ob 
činska zdravstvena skupnost 
skoraj 400 milijonov dinarjev 
primanjkljaja, predvsem za-
radi prenizke prispev ne stop-
nje za zdravstveno varstvo v 
občini, pa tudi zaradi izje-
mnih pravic i/ zdravstvenega 
varstva in socialne varnosti, ki 
so jih imeli le zavarovanci 
velenjske občine ter zaradi 
nekaterih slabosti, ki so se po-
javljale pri izvajalcih. Z od-
pravo večine teh pomanjklji-
vosti. so bile v lanskem letu 
likvidnostne težave bistveno 
manjše. 

Izvajalci so si zadali dokaj 
soliden stabilizacijski pro-
gram. ki ga tudi bolj ali manj 
dosledno uresničujejo. Velik 
napredek je bil dosežen že s 
tem. da je osnovno zdrav-
stven«) varstvo uvedlo v večini 
primerov za izostanke z dela 
lastno evidenco in vpliv. Bi-
stveno se je zmanjšalo tudi 
število primerov, da uporab-
niki iz naše občine uvelja-
vljajo pravice do izostankov z. 
dela v drugih regijah in repu-
blikah. Določen napredek je 
bil dosežen pri uvajanju sto-
penjske diagnostike, prav 
tako pa je vzpodbudno, da nt 
poraslo število zdravljenj v 
bolnišnicah. 

Pomagati resnično bo-
lnim: Celotno zdravstvo se 
očitno preusmerja na cenejše 
oblike varstva, predvsem na j 
zdravljenje preko splošnih in 
specialističnih ambulant ter i 
zdravljenje na domu. 
' Seveda pa vsi ti stabiliza-
cijski ukrepi ne smejo iti na 
škodo resnično bolnih, saj se 
bo razvrednotila humanost 
sistema, nesporno pa je tudi 
dejstvo, d t bo tako nastala 
škoda bistveno večja od tre-
nutnih koristi. Tega vprašanja 
nikakor ne smemo pustiti 
vnemar, saj smo še v letih, ko 
sredstev ni tako občutno pri-
manjkovalo. marsikdaj nare-
dili premalo za resnično bolne 
delavce in njihovo nego. zlasti 
pa še za tiste delavce, ki ne 
živijo v družinskem in doma-
čem okolju. Tako razen Ve-
grada v Titovem Velenju de-
lovne organizacije nimajo 
urejenih bolnišk ih sob za de-
lavce. ki živijo v samskih do-
movih. Poseben problem je 
tudi neorganizirano in ne-
urejeno preživljanje prostega 
časa delavcev iz teh domov, ki 
se zatekajo k popivanju, tudi 
alkoholizmu in so zato bolj 
i/postavljeni boleznim, po-
škodbam in nepotrebnim 
izostajanjem z dela. 

I'ri oblikovanju potrošnje 
na področju zdravstva je po-
memben činitelj tudi struk-
tura koristnikov zdravstvene-
ga varstva. Nad 40 odstotkov 
vseh zaposlenih namreč dela v 
izjemnih pogojih v rudarstvu, 
gradbeništvu in drugih pano-
gah okrog 23 odstotkov za-
poslenih se vsak dan vozi na 
delo i/ drugih občin, v eč kot 
tisoč delavcev živi ločeno ud 
svojih družin, okrog 14000 
zavarovanih oseb pa stalno 
živi izven občine in izven re-
publike. 

Prevelika odsotnost z 
dela: Kljub vsem prizade-
vanjem so na občinski zdrav-
stveni skupnosti ob koncu 
devetmesečnega poslovanja 
ugotavljali, da odsotnost i 
dela v primerjavi z enakim 
obdobjem lani narašča. V 
občini je dosegla 5.64 odstot-
kov. kar je za 0.89 odstotkov 
višje od slovenskega p»v-
v prečja. 

Pri odsotnosti z dela še ve-
dno prednjacijo to/di Rl 
kar je posledica delovnih 
pogojev in daljšega delov nega 
časa. Zato je prav gotovo 

standard (I0.S4 odstotkov), v 
t«>zdu Pekarna Merx Titovo 
Velenje (8.24 odstotkov) in v 
tozdu TUŠ Šoštanj (8.17 od-
stotkov). 

Nepotrebna delovna 
mesta: Zaradi nesreč pri 
delu. bolezni, nesreč izven 
dela in zaradi nege družinskih 
članov izostane z dela vsak 
dan okoli 1430 delavcev. V 
prv ih devetih mesecih lani je 
bilo tako izgubljeno 334750 
delovnih dni. V breme ob-
činske zdravstvene skupnosti 
je bilo samo zaradi nesreč pri 
delu izplačano 7 milijonov 
306 iMK dinarjev, zaradi bo-
le/ni in nesreč izven dela 39 
milijonov 637 tisoč din in za-
radi nese obolelih družinskih 
članov 5 milijonov 542 tisoč 
dinarjev . Skupno je občinska 
zdravstvena skupnost za po-
krivanje teh izdatkov name-
nila 52 milijonov in 785 tisoč 
din. l o pa je še v edno malo v 
primerjavi s tistim, kar so 
morale delovne organizacije 
nameniti za prvih trideset dni 
odsotnosti z dela. feh sredstev 
je bilo milijonov 560 tisoč 
din. ( c k temu dodamo še iz-
pad dohodka, kije v delovnih 
okoljih nastal zaradi takšne 
odsotnosti / dela. potem je 
vsak komentar odveč, vsako 

Denarja ni več veliko, zato bo potrebno z njim skrbno 

gospodariti 

nesprejemljiv predlog slo-
venskih premogovnikov o 
oprostitvi plačila prispevkov 
za zdravstveno varstvo in in-
validsko pokojninsko zavaro-
vanje od tistega dela osebnih 
dohodkov, ki jih delavci v 
premogovništvu ustvarijo v 
podaljšanem delov nem času 

Občinska zdravstvena sku-
pnost bi imela zato kar za 18.5 
milijonov dinarjev manjši 
prihodek. Ugotovljeno pa je. j 
d t je prav daljše delo od re- j 
dnega delovnega časa pri ' 
tako napornem in zahtevnem i 
opravilu eden od vzrokov za 
večjo obolevnost, večje število 
nesreč pri delu in večjo inva-
lidnost. Rudarji očitno pri 
svoji zahtev i tudi pozabljajo, 
da se jim osebni dohodki 
ustvarjeni v podaljšanem de-
lovnem času že itak vštejejo 
kot osnova za odmero nado-
mestil v času začasne odso-
tnosti z dela ter tudi kot 
osnov a za odmero pokojnine. 

Najv išja v občini je odso-
tnost z dela v tozdu jama Pe>je 
R1A ki je v lanskem devet-
mesečju dosegla 13.27 od-
stotkov. Ta številka bi prav 
gotovo zahtevala podrobnej-
šo analizo. Visoka je tudi od-
sotnost zdela v tozdu Plastika 
DO Sipak (1.0.77 odstotkov), v 
delovni skupnosti Družbeni 

nepotrebni) iskanje zdravni-
ške pomoči in izostajanje z 
dela pa velika zloraba huma-
ne oblike zdravstvenega var-
stva pri nas. Je pa obenem tudi 
doka/, da v delovnih organi-
zacijah še dokaj zlahka nado-
meščajo odsotne delavce in 
imajo torej še očitno precej 
nepotrebnih delovnih mest. 

Cilji zastavljeni s stabiliza-
cijskimi ukrepi torej niso v 
celoti uresničeni. Laična 
konttola bolnikov je uvedena 
lev nekaterih večjih delovnih 
organizacijah pa še tu ni bilo 
d»»scženih kakšnih opaznih 
učinkov. V delovnih in bival-
nih okoljih ni razvita zdrav-
stveno — vzgojna dejavnost, 
mnogi problemi, ki jih mora 
reševati zdravstvo navadno z 
zelo dragimi in dolgotrajnimi 
preiskavami ter zapletenimi 
diagnostičnimi postopki pa se 
pogosto začenjajo že v delo-
vnih okoljih, marsikdaj ttidi 
/.iradi neustrezne kadrovske 
politike. Da nekateri izsilju-
jejo bolniški stale/, dokazuje 
tudi veliko štev ilo pritožb 
proti odločitvam lečečih 
zdravnikov 

Vedno manj ugodno-
sti: Nekateri podatki prav 
gotovo presenečajo. Tako je 
na primer v Sloveniji na 100 
prebivalcev opravljeno 87 
pr\ ih pregledov. prj nas pa kar 
.196. Pr'- ih in ponovnih pre-

gledov je v Sloveniji na 100 
prebivalcev 270, v 'naši občini 
pa kar 515. V Sloveniji zdra-
vniki opravijo 13.2 hišna ob-
iska na 100prebivalcev, v ve-
lenjski občini 29.6. 

To vsekakor poleg že ome-
njenih vzrokov dokazuje, da 
je naš zdravstveni standard 
\isok. da smo pogosto tudi 

' preveč razvajeni in se premalo 
zavedamo, tla vsak naš obisk 
pri zdravniku zahteva veliko 
sredstev. ki joh združeno delo 
le še s težavo pokriva. Pole® 
tega so sredstva za družbene 
dejavnosti vsako leto t\»lj 
pičla in se tako tudi ugodnosti 

' na področju zdravstvenega 
varstva vedno bolj zmanjšu-
jejo. Zato pr« nas vse bolj po-
segamo po neljubih ukrepih 
zahodnih držav ks svoje go-
spodarske slabosti rešujejo * 
omejevanjem socialne politi-
ke. kar nsj področju zdrav-
stvenega varstva gotovo po-
menijo tudi nova določila o 
participaciji, ki >o zmanjšala 
k rog tistih, ki so bili doslej dela 
plačila t/ zdravstvenih «.»ori-

• lev opi\>>čeni. 

Posebno zaskrbljujoča je 
K;di ugotovitev, da gre pri 
»•dsoinosiih i dela. fci so na-
stale zaradi nesreč pri delu. le 
v približno 20 odstotkih /a 
prave nesreče pr« delu. v 
ostalih primerih pa so se ne-
sreče nastale med potjo v 
službo ali i/ nje ali celo kako 
drugače. Zav arovanci pa so že 
n.ilipoti da so jih vključili v 
'o kategorij«) 

K.t/.lu! obsega zdravstve-
nih širitev v lanskem prvem ' 
devetmevčju tudi kažejo, da 
si. znižujejo stroški bolnišnič-
nega zdravljenja in stroški za 
zdravila, rastejo pa stroški 
•-nosnega in specialističnega 

zdravstvenega varstva.. Preti-
rano pa hi jp*»rasli stroški 
Aif.i v iliškega zdravljenja 
Zdravstvena skupnost je za 
svoje delovanje \ lanskem letu 
p« »rabila 62"* milijonov dina-
rjev l o pa so v elika sredstva, 
zal«) moramo uporabniki tn 
seveda izv ajale: iioriti vse. da 
predv ideni programi ne bodo 
prekoračeni, še posebno ker 
bomo lahko sredstva za sku-
pno porabo v letošnjem letu 
povišali le za 12 odstotkov kar 
pa ob 20 odstotni rasti mate-
rialnih stroškov m dragih ob-
remenitvah pomeni vsaj 6.6 
odstotno realno znižanje 
sredstev namenjenih za sku-
pno-porab«) 

Kontrola nad staie-
žem: Leto 1983 bo torej zah-
teval«) še skrbmejše načrtova-
nje na področju svobodne 
menjave dela prav tako pa 
realne in pravilno ovrednote-
ne programe izvajalcev v 
zdravstvu. Ob Jem pa bomo 
morali /a odpravo vzrokov 
nesreč «n obolenj več narediti 
tudi v del«)vniih okoljih ter 
vzpostaviti doslednejšo k«nn-
trolo nad tistimi, ki koristijo 
bolniški stalež.. Določenih 
slab«)sti se bodo morali do-
končno otresti tudi izvajalci 
zdravstvenega varstva z raci-
onalnejšim izkoriščanjem de-
lovnega časa in zagotovitvijo 
cenejših a dovolj učinkovitih 
oblik dela. med katerimi po-
membno mesto zavzema pte-
ventivna. dejavnost. Napre-
dek na tem področju morajo 
prinesli sadi obratne ambu-
lante. ko bodov letošnjem letu 
zaživele na RS.V. Največjo 
poims: bi poleg preventi-
v ne dejav m»>ti nudile pri nsz-
v«)ju medicine dela. S krepit-
vijo zavesti delovnih ljudi, da 

bbd«) po neponebnem 

'iskali zdravstvenih uslug in z 
z d r a v s t v e n e kult i« .-e 
rte lahko rn-

Dodajmo življenje letom 

Prehrana starostrakov 
Lansko leto je bilo name-

njeno problemom, s katerimi 
se srečujejo ostareli, zato je 
imel«) zanimivo geslo: »Do-
dajmo življenje letom.« 

I«> geslo so uporabili tudi 
na posvetu, ki so ga za zdrav-
nike ut medicinske sestre 
pripravili v Opatiji in na 
katerem so spregovorili 
predvsem o prehrani staro-
stnikov . 

Zboljšanje splošnih in so-
cialnih pogojev življenja, raz-
voj zdravstvenega in social-
nega varstva, kot tudi zmanj-
šanje nalezljivih bolezni so 
prispevali, da življenjska da-
ba postopoma narašča v vseh 
razvitih državah. V večini teh 
držav je več kot 10 odstotkov 
ljudi starih nad 65 let. v 
Avstriji 15 odstotkov, na 
Švedskem celo 17 odstotkov, 
s tem da obstajajo znotraj teh 
Jržav velike regionalne razli-
ke. zlasti med mestom in 

zamrznjene obroke za 2 do 3 
dni vnaprej in jih potem 
uporabniki enostavno odmrz-
nejo in uporabijo. Pri dosta-
vljanju obrokov na dom po-
gosto pomagajo šolarji, pro-
stovoljci raznih verskih zdru-
ženj ter sosedje. 

V program organizirane 
prehrane se lahko vpiše vsak 
starostnik sam ali pa ga vpiše 
patronažna sestra ali socialni 
delavec. Za prehrano pone-
kod plačujejo uporabniki 
polno ceno ali samo del cene. 
marsikje pa so obroki povsem 
brezplačni. 

V Zagrebu in njegovi oko-
lic- ter drugje v SR Hrvatski 
poskušajo reševati problem 
prehrane starostnikov mestna 
združenja preko domov upo-
kojencev. Tako lahko starejše 
osebe, posebno samske, dobi-
vajo obroke v teh domovih. 
Onemoglim in obolelim ose-
bam. za katere je organizira-

. j . 
d.: ] ;•»krt- .:u:r. 

da:i s iver i nivo i« d« 
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vasjo, tako da se število 
stan>stnikov giblje od 10 do 
20«xJsiotkov. 

rakšne premike je opaziti 
rudi pri nas. Posnetek prebi-
valcev Jugoslavije, ki ga je 

leta opravil zvezni za-
vod za statistiko, predv ideva. 
da lahko do k«>nca tega 
stoletja pričakujemo 20 od-
stotkov starih nad 60 let. 

P«> zadnjem popisu prebi-
valstva leta 1981 je bilo v 
V R S 1 . 891 . 864 prebivalcev in 
kar 10.5 odstotka starih nad 
65 let. Pri nas imamo tcr-H 
200.000 oseb. ki so že dose-
gle koledarsko starost, zat«) 
potrebujejo posebno skrb. 
s«vialno in zdravstveno. 

Eden od številnih vzrokov, 
ki prav g«)tovo tudi vpliva na 
podaljševanje življenjske do-
be. je pravilna prehrana, ki 
ne daje samo dobro fizično 
kondicijsko počutje, temveč 
tudi zvišuje odpornost orga-
nizma proti boleznim ter 
dviga učinek specifične tera-
pije. 

Kako rešujejo problem pre-
hrane starostnikov v Evropi in 
SR Hrvatski? 

Po p«)datkih svetovne 
zdravstvene organizacije iz 
leta 1977 so v mnogih drža-
vah Evrope organizirani tako 
imenovani »obroki na kole-
sih {Avstrija. Belgija. Angli-
ja. Švedska. SSSR. DDR.) 
Obroki za starejše osebe se 
pripravljajo po predpisanih 
normativih in jedilnih listih v 
kuhinjah domov upokojen-
cev. šoKkih kuhinjah, bolni-
cah. restavracijah in verskih-
društvih. 

• Gibljivi starostniki se hrani-
j«>v i/brani ustanovi, negiblji-
vim pa hrano dostav ljajo na 
d«)m Pogosto dostavljajo 

Kalorična  »rednost  hranil 
k eal 

! rak« »v me. g 
masT. 

OH -2 " 
vitamin V I H ms: 
vitamin Bi. mg 
> i l a m i n B2. mt. 

r ::: ,n t. . m j 
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na domača nega in pomoč na 
domu pa dostavljajo hrano 
nadom. ••< 

Ugotovili so. daje kvaliteta 
obrokov zelo različna. Težk«) 
je tudi dobiti dietn«) prehra-
no. Načrtov anje obrokov po-
teka ločeno v vsakem domu 
upokojencev, zato ni enotnih 
jedilnikov in normativov . Ka-
lorične vrednosti obrokov so 
primerne, niso pa zadovoljivo 
zastopane beljakovine, vita-
mini in minerali. Tat o ie 
prehrana enolična in si-
romašna vitaminov A. Rl. 
B2. poleg tega pa tudi kalcija 
in železa. 

Raziskave so nadalje poka-
zale. da se prehrambene 
navade starostnikov v raznih 
državah ne razlikujejo «xl SR 
Hrvatske. Psihosomatske 
spremembe v življenju starej-
ših oseb. s slabšim zdravstve-
nim stanjem so najčešči vzrok 
neustrezne prehrane. 

Izguba družinskega člana, osam-
ljenost in izolacija, zmanjšanje 
materialnih sredstev in s tem 
dostopnost nakupa prehrambe-
nih artiklov, kakor tudi zmanjša-
na gibljivost so najpogostejši 
vzroki apatije m nezainteresita-
nosti za hrano. Pojem *Kava. 
keks. čaj« kot prehrana starejših 
iiseb je v svetu, pa tudi pn nas. 
pogost pojav. 

Zmanjšanje kaloričnih potre h 
se začne že pri petindvajsetem 
letu življenja. Prvi dve desetletji 
se nato potrebe zmanjšan* za 
okoli 10 odstotkov, med 45 in 75 
letom pa za več kot 20 odstotkov, 
kar dokazuje, da so potrebe po 
hrani v starejši dobi zmanjšane 
za eno tretjino. 

kot osnova za načrtovanje 
prehrane nam služijo prehrambe-
ni standardi. Predlog prehrambe-
nega standarda za osebe stare 
nad 65 let prikazuje naslednja 
tabela: 

Moški 
2250 
•3450 

80 — 85 
70 

310 
5000 

I.? 
1.8 

7> 
800 
10 

Ženske 
2000 
»400 

75 
60 

280 
5000 

1.5 
1.8 
75 

800 
12 
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D(odajmo življenja 

TNa osnovi prehrambenega 
staindardjtee nato načrtuje jedil-
nike in izbor posameznih živil, 
odvvisno od sestave in skupine 
(rmeso. zelenjava, sadje). Za vsa 
jedlila ' jedilniku se sestavijo 
reccepti. v katerih je normirana 
kolličina .posameznih živil in so 
na\vedene prehra nbene vredno-
sti.. Pri dnevnem načrtovanju 
obtrokov morajo biti beljakovine 
zasstopane s 15 odstotki, maščobe 
ne več kot s 30 odstotki in to 
rasstlinskega izbora (olje. marga-
rinia), ogljikovi hidrati pa s 55 
odstotki. Planirano hrano je nato 
potitrebno porazdeliti na 5 do 6 
maanjših obrokov tako. da staro-
stmiki tretjino hrane porabijo 
doppoldan. tretjino za kosilo in 
poppoldan ter tretjino za večerjo 
in i nočni obrok. Takšen razpored 
je priporočljiv tudi zato ker 
staarejši ljudje lahko zaužijejo 
naaenkrat le manjše količine hra-
ne,:, ki jo tudi lažje prebavijo, 
poj)jav hipoglikemije pa je tako 
maanjši. 

1V naslednji tabeli so prikazana 
poasamezna živila, ki se najpo-
goosteje uporabljajo v prehrani ter 
priribližne količine, ki so pripo-
roččljive za eno osebo. 

Pririporočljiva živila grami 
kruruh in testenine 250 — 300 
mloleko, kislo mleko, 
jopgurt 500 
neremastni sveži sir 
meieso, ribe, perutnina 
(kiKuhano, dušeno) 100—150 
list:stnata zelenjava 300 — 400 
krorompir, korenje 150 — 200 
sadadje in sokovi 300 — 400 
sladadkor, med do 25 
oljdje 25 — 30 
jajajca — (v testu ali kot 
dotodatek jedem) 

Žitfvila, ki se ne priporočajo: 
t Keksi s kremo, čokolade in 

kakakao, polnomastno mleko, sme-
tanana. mastni siri, mastno meso. 
koronzerve, fižol, grah, svinjska 
manast, loj. večje količine masla. 

F Posebno pozornost pa je po-
treVebno posvetiti pripravi hrane. 
Talako je naprimer bolje meso 
dušušiti in kuhati, kot peči ali 
prairažiti, nekatere vrste sadja in 
sočočivja, ki imajo olupek, je po-
trekbno olupiti, kuhati ali celo 
pasasirati. 

5 S prehrano je važno zagotoviti 
zadadostne količine vitaminov, po-
sebebno vitamina -A (vpliva na 
odpdpornost sluznice in kože ter na 
vid/id). Največ ga je v jetrih, jajcih, 
mlaileku; karotin, to je provitamin 
A, V pa vsebujejo špinača. blitva, 
manareiice. dinje. Pomembni so 
tududi vitamini B skupine, posebno 
BU1, B2. B6. Največjih je v mleku, 
mlenlečnih proizvodih, mesu, jajcih, 
jetretrih, žitaricah in sočivju. 

\ Vloga C vitamina je vezana na 
mnnnoge procese v organizmu. 
Naslajveč ga vsebujejo limona, 
manandarine, pomaranče, dalma-
tininski šipek, sveže zelje, motovi-
lec£c, radič, paprika. 

t  Ne smemo pozabiti tudi na 
mimineralne snovi, še zlasti kalcij 
(mlmleko in mlečni proizvodi) in 
želeelezo. ki ga je največ v mesu in 
lististnati zelenjavi. 

F Poseben problem, s katerim se 
sreirečujejo starejši ljudje je obsti-
paoacija (zaprtje). V takšnih prime-
rih ih se priporoča prehrana, ki je 
bogogata celuloznih vlaken. Te se 
poOočasi prebavljajo in vežejo nase 
večečje količine vode, poleg tega pa 
imanajo velik neprebavljiv ostanek, 
menehanično deluje laksativno 
(ododvajalno) na debelo črevo. V to 
skuikupino spadajo nekatere vrste 
čmfrnega kruha, sadja in zelenjave. 
Zelielo dober uspeh dosežemo tudi 
s sa sadnimi sokovi iz svežega sadja 
in m s kompoti iz suhih sliv. Neka-
terierim pomaga uživanje mineral-
ne le vode, jogurta in kislega mle-
ka.^. Najboljši učinek pa se doseže 
s ki kombinacijo navedenih in osta-
lih ih dovoljenih jedi ter s fizično 
aktiktivnostjo in higienskimi nava-
datlami. 

1 Prehrana starejših osebje torej 
zelcelo celovit problem, ki ima 
mrmnogo nerešenih vprašanj. To 
pooodročje bi zato morali obdelati 
kanar najbolj celovito z vključeva-
njeijem strokovnjakov različnih 
pooodročij od zdravstvenih in so-
ciaialnih delavcev do dietetikov in 
ekekonomistov. Prav gotovo pa bi 
priiri načrtovanju prehrane staro-
stntnikov in njihovi delitvi morale 
immeti veliko vlogo tudi družbeno 
pokolitične organizacije, krajevne 
skikupnosti, šole. Rdeči križ in 
doiomovi za varstvo odraslih oziro-
maia druge ustanove, kjer se 
takakšna hrana pripravlja. 

Anica Satler 

Savinjsko-šaleška gospodarska zbornica 

M  prihodnje zagotoviti še boljše delo 
Izteka se prvo štiriletno 

obdobje delovanja Savinjsko1 

šaleške gospodarske zborni-
ce. Zbornica in njeni organi 
so v tem času dosegli nekaj 
pomembnih uspehov, sreče-
vali pa so se tudi z vrsto 
najrazličnejših pomanjkljivo-
sti. tudi na področju svoje 
organiziranosti in delovanja. 

Nenehno delo je navrglo tudi 
vrsto koristnih izkušenj, ki so 
jih seveda s pridom uporabili 
pri krepitvi dejavnosti in 
vloge zbornice. 

Ena najpomembnejših pre-
lomnic v delovanju Savinj-
sko-šaleške gospodarske 
zbornice je bila vsekakor seja 
njene skupščine julija lansko 
leto. Na podlagi dognanj in 
dosežkov iz prejšnjih let ter 
tvorne prilagoditve dejavno-
sti danim razmeram so uspeli 
zagotoviti vsebinsko preob-
razbo delovanja zbornice. 
Med drugim so delovanje 
zbornice in njenih organov 
prilagodili posebnostim ob-
čin Mozirje in Velenje ter s 
tem zagotovili večjo delovno 
učinkovitost. Delo zbornice 
opredeljujejo tri najpomemb-
nejša področja, ki jih pokri-
vajo odbori izvršilnega odbo-
ra. Prvo je področje gospo-
darstva. razvoja in tehnologi-
je. drugo so družbeno-eko-

nomski odnosi in spremljanje 
gospodarskih gibanj in tretje 
prostorska vprašanja, infra-
struktura in varstvo okolia. 

Tudi sicer so na seji in po 
njej zagotovili celovito orga-
niziranost zbornice ter vse 
njene številne organe kadrov-
sko izpopolnili. To je seveda 
pomemben dosežek, hkrati 
pa tudi pogoj in zagotovilo še 
uspešnejšega dela v prihod-
nje. Skupščina sedaj šteje 58 
delegatskih mest, 16 za obči-
no Mozirje in 42 za občino 
Velenje. Njena telesa so od-
bori za planiranje in družbe-
no načrtovanje, za napredek 
gospodarstva in tehnologije, 
za kadrovanje in kadrovsko 
politiki, za turizem, gostin-
stvo in agiokompleks, za 
prostorsko načrtovanje, ko-
munalno in stanovanjsko de-
javnost. za drobno gospodar-
stvo in za raziskovalno ter 
inventivno dejavnost. Orga-
nov za posamezna ožja po-
dročja je seveda še več. Sa-
vinjsko:šaleška gospodarska 
zbornica trenutno v obeh 
sosednjih občinah povezuje 
105 temeljnih organizacij 
združenega dela gospodar-
skih dejavnosti. 

Organom zbornice poteče 
mandat 2. marca letos, zato 
so priprave na volitve že v 

polnem teku. Evidentiranje 
kandidatov mora biti zaklju-
čeno do 20. januarja, vse 
organizacije združenega dela 
pa so bile pravočasno sezna-
njene s predvolilnimi in volil-
nimi postopki ter s kriteriji za 
evidentiranje kandidatov. 

Organi upravljanja morajo 
volitve delegatov opraviti do 
konca januarja, volilna seja 
pa mora biti sklicana do 
konca februarja. Na njej 
bodo konstituirali skupščino 
Savinjsko-šaleške gospodar-
ske zbornice, izvolili njene 
organe in dva delegata za 
organe gospodarske zbornice 
Slovenije. Še pred volilno 
sejo bo konec januarja pro-
gramska seja skupščine na 
kateri bodo ocenili delovanje 
zbornice v minulih štirih letih 
in sprejeli delovni načrt za 
leto 1983. 

V dosedanjem delu se je 
zbornica pri svojem delova-
nju seveda srečevala z vrsto 
pomanjkljivosti, ki bodo kori-
sten napotek za boljše delo v 

prihodnje. Predvsem velja 
ugotovitev, da zbornica ni in 
ne more biti administrativna 
organizacija katere organi in 
strokovna služba bi pripra-
vljali določena gradiva in jih 
pošiljali članicam v sprejem. 
Znotraj zbornice bo potrebno 

zagotoviti, da bodo njeni 
organi in delovna enota soob-
likovali gradiva, ki so nujna v 
pripravljalnih obdobjih obli-
kovanja razvojne politike in 
občinskega družbenega načr-
ta. S tem bo v okviru zbornice 
organizirano gospodarstvo že 
v pripravah sprejelo soodgo-
vornost za oblikovanje in 
izvajanje usmeritev družbe-
nopolitične skupnosti. 

Dosedanje izkušnje kažejo, 
da se poslovodni organi pre-
malo vključujejo v oblikova-
nje stališč zbornice do posa-
meznih problemov. Zato bi 
morale posamezne organiza-
cije združenega dela, poslo-
vodni in zadolženi strokovni 
delavci prevzeti večjo odgo-
vornost za strokovno pripra-
vo gradiv v okviru zbornice. 
Dejstvo namreč je, da so 
doslej pri obravnavanju eko-
nomske politike in ukrepov 
pridobili premalo strokovnih 
mnenj, predlogov in argu-
mentov, ki bi pripomogli k 
bolj kakovostni vsebini, po 
sprejetju gradiv pa se pojavi 
kopica argumentov, ki doka-
zujejo. da so premalo stro-
kovno pripravljena. 

Informacijski sistem v 
zbornici in drugih institucijah 
ne deluje kot celota. Vsi 
potrebujemo celovito infor-

miranje o gibanju gospodar-
stva zato bi bilo potrebno 
spoznati vire zbiranja podat-
kov ter se obvezno medseboj-
no obveščati. S tem bi odpra-
vili dosedanjo prakso, da išče 
podatke vsak zase in po svoji 
poti ter obremenjuje strokov-
ne službe in poslovodne orga-
ne. 

Pomanjkljivost zbornice so 
tudi preveč toge oblike delo-
vanja v skupščinskih telesih 
in premalo možnosti za obli-
kovanje občasnih ali stalnih 
teles pri izvršilnem odboru za 
posamezna področja. Takšna 
možnost pravzaprav je dana. 
vendar bi z njo podvojili 
delo. S spremembo statuta bi 
morali zmanjšati število od-
borov pri skupščini na tiste, 
ki so funkcionalno potrebni. 
Ostala področja bi opredelili 
s stalnimi ali občasnimi ko-
misijami pri izvršilnem odbo-
ru, za stalne ali tekoče nalo-
ge. Skupščina zbornice je 
sestavljena delegatsko. Sa-
moupravna organiziranost 
združenega dela se nenehno 

spreminja in sedaj nekatere 
organizacije združenega dela 
nimajo delegatskega mesta. 
Sistem delegiranja bi moral 
biti bolj fleksibilen, zato bi se 
morali odločiti za konferenco 
delegatov in smotrno zmanj-
šati število delegatskih mest. 

Občina Mozirje 

Neobdelanih zemljišč ni več 

Kmetijske zemljiške sku-
pnosti so dolžne skrbeti za 
primerno obdelanost zem-
ljišč. Pri tej nalogi morajo so-
delovati kmetijske zadruge in 
upravni organi. Republiški 
komite za kmetijstvo, go-
zdarstvo in prehrano je pred-
lani izdelal merila za dobro 
gospodarjenje z zemljišči. 
Predvsem velja, da morajo 
biti vsa zemljišča obdelana, za 
dobrega gospodarja pa se 
šteje tisti kmetovalec, ki vsaj 
dvakrat letno pokosi travni-
ke. preorje njive in jih poseje. 
V Gornji Savinjski dolini so 
menili, da so ta merila pre-
malo zahtevna. Na posebnem 
republiškem posvetu so jih 
zato nekoliko dopolnili. Na 
podlagi teh sprememb se se-
daj za dobrega gospodarja 
šteje tisti kmet, ki zemljo ob-
deluje tako. kot je obdelana 
na preusmerjenih tržnih 
kmetijah. 

Na podlagi takšnih izhodišč je 
kmetijska zemljiška skupnost ob-
čine Mozirje evidentirala lastnike 
zemljišč, ki so slabo obdelana ali 
sploh niso bila. V akciji so ugo-
tovili, daje bilo v mpzirski občini 
v lanskem februarju neobdelanih 

25 hektarov njiv, 23 hektarov 
travnikov in 12 hektarov pašni-
kov, slabo obdelanih pa 80 hek-
tarov njiv, 282 hektarov travnikov 
in 195 hektarov pašnikov. Skupno 
je bilo v začetku lanskega leta 
slabo in neobdelanih zemljišč 617 
hektarov, s katerimi je gospoda-
rilo 128 občanov. 

Seveda akcija s tem ni bila za-
ključena in je na različne načine 
tekla skozi vse leto. dala pa je tudi 
zadovoljive rezultate. Kmetijska 
zemljiška skupnost, zadruga in 
komite za gospodarstvo in plani-
ranje so v septembru opravili 
razgovore z omenjenimi lastniki 
zemljišč. Ugotovili so. da neob-
delanih zemljišč v občini ni več. 
ostaja pa še 300 hektarov slabo 
obdelane zemlje. Te površine le-
žijo v višinskih predelih kjer strme 
lege ne dovoljujejo strojne obde-
lave. nekaj je zamočvirjene zem-
lje. vzrok za ostala slabo obdelana 
zemljišča pa je ostarelost lastni-
kov kmetij, ki nimajo nasledni-
kov. ali pa ti niso pripravljeni 
prevzeti gospodarjenja. 

Seveda so to manjše hribovske 
kmetije, ki zaradi težkih delovnih 
pogojev niso vključene v koope-
racijsko tržno proizvodnjo. Seda-
nja usmeritev Gornje Savinjske 
doline v usmerjeno tržno proiz-
vodnjo jim ne zagotavlja dovolj 
sredstev za preživljanje, zato 

mladi dodatni vir zaslužka iščejo 
drugje. Največkrat kmetovanje 
sploh opustijo in se preselijo v 
dolino bliže delovnemu mestu, na 
mali višinski kmetiji pa ostanejo 
starejši. Če želijo, da bodo tudi te 
površine primerno obdelane, 
bodo morali lastnikom, poleg za-
konitih ukrepov, ponuditi tudi 
primerne in dovolj zanimive pro-
izvodne programe. Ti programi bi 
lahko bili dopolnitev sedanji 
usmeritvi, lahko pa bi samostojno 
zagotovili kooperacijsko sodelo-
vanje kmetov in zadruge. Takšni 
programi so možni v povezavi z 
»Lekom« in pridobivanjem zdra-
vilnih zelišč, s kamniško »Eto« in 
podobno. 

Slabo obdelana zemljišča v 
družbeni lasti so predvsem neka-
teri planinski pašniki. Gre pred-
vsem za površine porasle s šča-
vjem in praprotjo. Zadnja leta 
močno pospešujejo planinsko 
pašništvo, zato se tudi stanje ne-
nehno izboljšuje. Skrb za pri-
memo obdelana zemljišča ni 
samo naloga kmetijskih zemlji-
ških skupnosti, temveč vseh ure-
sničevalcev družbenega načrta, 
zlasti seveda kmetijcev. Akcija bo 
letos razumljivo tekla naprej, njen 
poudarek pa ne sme biti na za-
konskih ukrepih, ampak na 
iskanju možnosti za boljšo in bolj 
privlačno proizvodnjo. j p. 

Občina Mozirje v letu 1983 

Boljše delo in varčevanje 
Resolucija o politiki izva-

janja družbenega načrta obči-
ne Mozirje v letošnjem letu 
temelji na spremembah in do-
polnitvah planskih dokumen-
tov in na programu ekonom-
ske stabilizacije. Vodila eko-
nomske politike bodo vseka-
kor učinkovitejše gospodarje-
nje, večje varčevanje v proiz-
vodnji in porabi, boljše izko-
riščanje delovnega časa in 
zmogljivosti, predvsem pa po-
večanje izvoza blaga in stori-
tev na konvertibilno tržišče. 

Pogoj za večje izvozne do-
sežke je vsekakor višja stopnja 
predelave in kakovost izdel-
kov. zunanjetrgovinski me-
njavi pa bo treba prilagoditi 
prestrukturiranje gospodar-
stva. Poiskati bo treba tudi več 
domačih virov za reproduk-
cijski material in z njimi na-
domestiti uvozne. Pospešiti 
bo seveda treba tudi izvoz 
kmetijskih pridelkov in z 
združevanjem deviznih sred-
stev zagotoviti pogoje za ne-
moteno kmetijsko proizvod-
njo. ki je danes močno ogro-
žena. 

Kmetijstvo je v mozirski 
občini prednostna panoga in 
ji zato tudi sicer namenjajo 
veliko pozornosti. V letoš-
njem letu nameravajo pose-
jati več osnovnih vrst poljščin 
ter pridelati več mleka in 
mesa. Pridobiti bo treba tudi 
večje površine kmetijskih 
zemljišč. Zato bodo morali v 
tem letu pripraviti vso po-
trebno dokumentacijo za hi-
dromelioracijska in ostala 
dela v Zadrečki dolini. Poza-
bili seveda niso na manjše 
melioracije in z njimi bodo po 
zadružnih enotah Gornje Sa-
vinjske doline letos pridobili 
100 hektarov kmetijskih po-
vršin. Nekaj hektarov zemlje 
bodo dobili s krčitvami go-
zdov in nadaljevali z razme-
jevanjem gozdnih ter pašnih 
površin. 

Pomembno vlogo ima tudi 
drobno gospodarstvo, seveda 
pa bi jo bilo treba še okrepiti. 
Pospešiti bodo morali razvoj 
manjkajočih storitvenih deja-
vnosti. Glede na neizkorišče-
ne zmogljivosti na področju 
kooperucijskega sodelovanja 

med zasebnim in družbenim 
gospodarstvom bo treba te 
odnose pospešeno razvijati in 
že uveljavljene oblike še 
okrepiti. Predvsem je treba 
poskrbeti za nove proizvodne 
programe in prekiniti prena-
šanje starih izzdruženegadela 
na obrtnike. Razumljiva je 
tudi težnja, da bi se drobno 
gospodarstvo vključilo v iz-
voz. 

Nalog je zagotovo še več. 
Zagotoviti bo treba nemoteno 
preskrbo, zmanjšati porabo 
energije, doseči višjo raven 
predelave, prekiniti zaposlo-
vanje v negospodarstvu in 
pospešiti razvoj turistične de-
javnosti. Brez dvoma bo treba 
v Gornjo Savinjsko dolino 
znova privabiti več domačih 
in tujih gostov. Precej obetov 
ponuja nadaljevanje izgrad-
nje kampa v Logarski dolini in 
začetek gradnje kampirnega 
prostora v Varpoljah. 

Naloge na področju go-
spodarstva so jasne in opre-
deljene. Stabilizacijske cilje 
bodo dosegli le z večjim iz-
koriščanjem notranjih rezerv, 
učinkovitejšo izrabo delo-
vnega časa in razpoložljivih 
zmogljivosti, končno bi mo-
rali pospešiti inovacijsko de-
javnost in z vsem tem zago-
toviti večjo produktivnost in 
odnosnost gospodarjenja. 

Pogoji za naložbe bodo le-
tos seveda še težji. Vlaganja 
morajo biti izključno izvozno 
usmerjena, novi projekti pa 
morajo zagotavljati vsaj 50-
odstotni izvoz na konvertibil-
no tržišče. Vlaganj v neproiz-
vodne namene letos seveda ne 
bo. v proizvodnji pa bodo 
namenjene predvsem višji 
stopnji predelavi ter boljšemu 
koriščenju zmogljivosti. 

Tako bi moral letos pričeti z 
delom Elkrojev obrat v Stru-
gah pri Lučah. končana mora 
biti gradnja skladišča za 
kmetijske pridelke in repro-
dukcijski material v Ljubiji, v 
lesni industriji morajo pričeti s 
strojnim lupljenjem lesa. do-
graditi kampa v Logarski do-
lini in Varpoljah ter v skladu s 
sprejetimi načrti nadaljevati z 
izgradnjo gozdnih cest. 
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Akcija sindikata 

Poskrbimo za topel obrok med delom 

Za dobro in uspešno delo je zelo pomembno, da poskrbimo tudi za dobro malico 

Za dobro počutje delavca in tako 
posredno tudi za uspešnejše in 
produktivnejše delo. je še kako 
pomemben topel obrok med de-
lom. Pa vendar smo v preteklosti 
posvečali tem vprašanjem mnogo 
premalo pozornosti in veliko 
delavcev je prejemalo bloke za 
malice, katere so lahko porabili 
tudi za nabavo pijače, cigaret in 
sploh vsega kar prodajajo v samo-
postrežnih trgovinah. Prav zaradi 
tega je sindikat že v preteklem letu 
sprožil akcijo, da bi z letošnjim le-
tom odpravili vse takšne bloke za 
malico in skušali v kar največ pri-
merih delavcem zagotoviti tople 
oziroma vsaj mrzle obroke med 
delom. Povsod tam, kjer to ni 
možno, pa naj bi delavci v bodoče 
prejemali denarno nadomestilo in 
sami poskrbeli za prehrano med 
delom. 

Tudi na občinskem svetu Zveze 
sindikatov Slovenije Velenje so v 
skladu z usmeritvami republiškega 
sveta ZS pregledali delovne orga-
nizacije, ki doslej niso imele orga-
niziranega obroka prehrane. To so 
tiste delovne organizacije, ki iz-
vajajo dela po terenu oziroma 
takšne, ki so premajhne da bi ime-
le svoje obrate družbene prehrane. 
Vsem so poslali vprašalnik s pripo-
ročili republiškega sveta. Dali so 
jim navodila, kako naj prehrano z 
letošnjim letom organizirajo. 
Povprašali so jih tudi, če se bodo v 
zvezi s tem srečevali s kakšnimi 
težavami. Te vprašalnike so nato 
zbrali in ugotovili, da večjih prob-
lemov in težav pri takoimenovani 
ukinitvi vrednostnih bonov ni. 
Vendar je potrebno opozoriti, da 
je sedaj aktualno izplačilo v goto-
vini za vse tiste delavce, ki jim 
narava dela onemogoča, da bi jim 
organizacija združenega dela 
organizirala prehrano, to je topel 
ali hladen obrok oziroma za tiste 
delavce, ki imajo dieto. To bo 
spremljal tudi SDK na posebnem 
obrazcu. Delovne organizacije 
morajo na posebnem obrazcu 
navesti, za katere naloge in dela 
bodo izplačevali denarno nado-
mestilo za prehrano. 

Podatkov o tem, kako so v 
delovnih organizacijah organizirali 
prehrano v letošnjem letu, še niso 
zbrali. Pred dnevi so na posvetu 
opozorili predsednike osnovnih 
organizacij, da jim bodo poslali 
vprašalnik s temi vprašanji in bodo 
konec meseca januarja to tudi 
obravnavali. 

Naloga osnovnih organizacij 
sindikata je, da storijo vse, da se 
akcija ne bi izjalovila, to pa bo 
spremljala tudi posebna komisija 
pri občinskem svetu Zveze sindika-
tov Slovenije Velenje in pa služba 
družbenega knjigovodstva. 

V času, ko je večina delavcev na 
malici, smo se odpravili po Tito-
vem Velenju in pripravili naslednji 
zapis: 

VILIBAR HOHNEC, slikople-
skar zaposlen na Vegradu: „Sem 

Med delavci 

terenski delavec in malicam pač 
tam, kjer delam. Na Vegradu ima-
mo za malico drugače dobro 
poskrbljeno, saj na gradbišča v Ti-
tovem Velenju vozijo tudi tople 
obroke hrane. Če ti topla malica 
ne odgovarja, lahko dobiš tudi 
mrzlo hrano. Zadovoljen s tak-
šnim načinom prehranjevanja med 
Jelom, moti pa me, da, pogosto 
dobimo že star kruh." 

T . 

VILIBAR HOHNEC 

VEGRAD 
NA GRADBIŠČA VOZI JO 
TOPLE OBROKE 

Za topli obrok med delom 
imajo v gradbeno industrij-
skem podjetju Vegrad Titovo 
Velenje dobro poskrbljeno. V 
sestavi tozda Gradnje Velenje 
deluje tudi sektor družbeni 
standard, ki ima v svoji sestavi 
tudi kuhinjo, v kateri pripra-
vljajo poleg kosila in večerje 
za delavce, ki živijo v samskih 
domovih, tudi tople malice, ki 
jih potem razvažajo po grad-
biščih in drugih temeljnih or-
ganizacijah združenega dela. 
V prostorih njihove menze 
lahko malicajo vsi delavci 
Vegrada. ki imajo svoja delo-
vna mesta v njeni bližini. Po-
sebno težavo pa predstavljajo 
neustrezni prostori za pre-
hrano delavcev na gradbiščih. 
Ponekod j im je že uspelo po-
staviti posebne kontejnerje v 
katerih so uredili jedilnice. 

Največje težave so imeli v 
tozdu Vemont. kjer pa so lani 
ob občinskem prazniku pre-
dali namenu novo jedilnico. 
Tudi v tozd Vemoni vozijo 
hrano iz kuhinje samskega 
doma. V tem tozdu so odpra-
vili bloke za malice, ampak 
dobijo malico vsi. ki so na 
delovnem mestu. »V Vegradu 
si prizadevamo,« je dejal 
predsednik konference osno-
vnih organizacij sindikata 
Zvone Korenjak, da bi nam 
povsod uspelo organizirati 
topli obrok med delom tako 
kot v tej temeljni organizaci-
ji.« 

Poskrbeli so tudi za delav-
ce. ki opravljajo dela na tere-
nu. Njihov skupinovodja je 
zadolžen, da poskrbi za orga-
nizacijo toplega obroka. 

Da bi bila prehrana med 
delom še boljša, bodo do 
konca tega srednjeročnega 
obdobja obnovili že sedaj 
premajhno kuhinjo. 

Poleg tega pa razmišljajo 
tudi o ustanovitvi lastne farme 
za vzrejo prašičev. Za potrebe 
lastne kuhinje odkupijo na 
leto več kot 13 ton svinjine. 
Tolikšne količine pa bi zlahka 
pridelali na lastni farmi. Na ta 
način bi razrešili tudi problem 
zaposlovanja invalidov. 

ZINKA BRAČIČ, prodajalka 
na bencinskem servisu: ,,Časa za 
malico je pri nas vedno premalo, 
pa tudi organizirati jo je težko, saj 
dela na bencinskem servisu le ne-
kaj delavcev. Doslej smo prejemali 
bloke za malico v Tržnici, katere 
smo porabili za nakup živil. Če 
imamo čas, oddide eden izmed nas 
po toplo malico v družbeno 
prehrano REK. Ta se nam še po-
sebej v teh mrzlih dneh zelo pri-
leže. 

Kljub prizadevanjem, da bi tudi 
za nas organizirali toplo malico, 
naše želje ne bodo mogle biti 
uresničene, pač pa bomo morali 
tudi v prihodnje vprašanje toplega 
obroka med delom razreševati sa-
mi. Za malico pa bomo verjetno 
prejemali denarno nadomestilo." 

ZINKA BRAČIČ 

ERA—MERX 
TEŽAVE SO V MAJHN IH 
DELOVNIH ENOTAH 

V tozdu Maloprodaja Ere 
Velenje je težko zagotoviti 
topli obrok med delom pred-
vsem v tistih trgovinah, kjer je 
zaposlenih le nekaj delavcev. 
Tako nudijo toplo hrano med 
delom za svoje delavce samo v 
Tržnici na Kidričevi cesti, ve-
čina ostalih zaposlenih, pa 
ima med delovnim časom 
mrzel obrok. 

Za topli obrok med delom 
so dobro poskrbeli v temeljni 
organizaciji Vino Šmartno ob 
Paki. kjer imajo pogodbo z 
eno izmed tamkajšnjih go-
stinskih delovnih organizacij, 
v svojih prostorih pa imajo 
sodobno razdelilno kuhinjo. 

Kot je povedal predsednik 
izvršilnega odbora osnovnih 
organizacij sindikata Ere Emil 
Povalej, si v tej delovni orga-
nizaciji prizadevajo, da bi več 
delavcem zagotovili med de-
lom ustreznejši, topel obrok. 
O tem razpravljajo v teh dneh. 

S podobnimi težavami kot v 
Erfse srečujejo tudi v Merxu, 
kjer je prav tako nemogoče 
organizirati, da bi delavci v 
trgovinah dobivali tople ob-
roke. »V trgovini je žal še ve-
dno tako,« poudarjajo v tej 

IVANKA SENEGACNIK, pro-
dajalka ERE: ,,Ker je v bližini 
Zibke, kjer sem zaposlena Nama, 
imamo bloke, s katerimi lahko 
malicamo v njeni restavraciji. Zal 
pa časa zato ni, saj je na vsakem 
oddelku le ena prodajalka in je 
njeno odsotnost med malico težko 
nadomestiti. Zaradi tega bloke 
vnovčimo za nakup hladne hrane 
in pomalicamo v majhni jedilnici, 
ki jo imamo v naši prodajalni. Mi-
slim, da tudi v prihodnje ne bo 
možno zagotoviti drugačne 
prehrane med delovnim časom." 

IVAN POTOČNIK, delavec Kli-
me Celje na gradbišču PTT: ,,Do-
slej smo v naši delovni organizaciji 
prejemali bloke za malico, s 
katerimi smo lahko nabavljali 
prehrambene izdelke v eni izmed 
celjskih trgovin, na malico pa z 

IVANKA SENEGAČNIK 

temeljni organizaciji, »da ima 
kupec vedno prednost in tr-
govec resnično ne more za-
puščati prodajnega pulta in 
malicati. Malica pač takrat, ko 
ima čas. Če pa bi toplo hrano 
vozili v posamezne trgovine, 
pa ta seveda ne bi mogla sta-
ti « Za tople obroke so poskr-
beli povsod tam. kjer je bilo 
mogoče. To pa je v bližini 
blagovnice Merx. ki ima v 
svoji sestavi tudi bife, kjer 
pripravljajo tudi malice in pa 
v samopostrežni v Šmartnem 
oh Paki. kjer tudi pripravljajo 
malice. 

Kljub prizadevanjem, da bi 
imelo kar največ delavcev to-
pel obrok med delom, v tozdu 
Merx Šoštanj ne najdejo 
drugačnih rešitev. Delavci 
prejemajo bloke za malico, ki 
jih lahko uporabijo v lastnih 
trgovinah. 

IN KAKO JE DRUG-
JE? 
RUDNIK LIGNITA 
VELENJE 

Ima lasten tozd družbene 
prehrane, kjer pripravljajo 
malice za svoje delavce in jih 
tudi razvažajo v druge delo-
vne organizacije Rudarsko 

njimi tako in tako nismo mogli 
hoditi, saj delamo na terenu. Z 
novim letom prejemamo tudi za 
malico denar, malico pa si na tere-
nu sami organiziramo. Sedaj, ko 
delamo na gradbišču PTT centra v 
Titovem Velenju, hodim pa tudi 
večina mojih sodelavcev na malico 
v restavracijo Name. Kjer smo s 
hrano zadovoljni." 

TONČKA SOLINA, frizerka: 
,,Tudi v naši delovni organizaciji 
imamo za malico v dopoldanskem 
času dobro poskrbljeno. V salon 
na Cankarjevi cesti, kjer delam, 
prinašamo tople obroke hrane iz 
restavracije Košaki. Drugače pa je 
v popoldanskem času, ko kupuje-
mo hladno hrano. Moram pa reči, 
da je narava našega dela takšna, 
da si pogosto malico težko pri-

IVAN POTOČNIK 

elektroenergetskega kombi-
nata. Poleg tega pa nudijo 
delavcem tudi mrzle obroke 

hrane,saj rudarjem ni mogoče 
zagotavljati toplih obrokov. 

TERMOELEK-
TRARNE ŠOŠTANJ 

Imajo lasten obrat družbe-
ne prehrane, kjer pripravljajo 
tople obroke za svoje delavce. 

GORENJE 
Imajo prav tako svoj obrat 

družbene prehrane, v katerem 
pripravljajo tople obroke za 
svoje delavce. 

EŠO 
V tej delovni organizaciji 

imajo sodobno jedilnico in 
čajno kuhinjo. Za prvo izme-
no vozijo tople obroke hrane 
iz družbene prehrane REK. 
druga izmena pa ima hladne 
obroke hrane 

EFE 
Tople obroke hrane vozijo 

za obe delovni izmeni iz Ter-
moelektrarn Šoštanj, v tretji 
izmeni pa delajo le dežurni 
delavci, ki pa imajo hladne 
obroke. 

KOMUNALNI 
CENTER VELENJE 

Doslej so delavci Komu-
nalnega centra prejemali 
bloke za malice, s katerimi so 

voščimo, saj strank ne moremo 
puščati čakati recimo z mokro gla-
vo, torej moramo začeto delo vse-
lej najprej končati in šele potem si 
lahko vzamemo nekaj časa za po-
čitek oziroma malico. Da bi hodili 
organizirano na tople obroke hra-
ne v kakšen družbeni obrat, pri 
nas pač ne pride v poštev in bomo 
morali tudi v bodoče, kljub temu 
da so prizadevanja sindikata precej 
drugačna, malico pač organizirati 
po svoje." 

Prizadevanja sindikata, da bi 
zagotovili slehernemu delavcu to-
pel obrok med delom, so vsekakor 
spodbudna. Še vedno pa bo zelo 
veliko takšnih, kaierih narava de-
la je takšna, da bodo morali še 
naprej ostati ob mrzlih obrokih 
hrane. 

lahko malicali v skoraj vseh 
objektih, kjer pripravljajo 
malice oziroma so za njih za-
kupili v trgovinah. S 1. mar-
cem pa bodo tople obroke 
hrane vozili iz kuhinje šo-
štanjskih termoelektrarn. V 
tej delovni organizaciji v tem 
času urejajo jedilnice in ku-
hinje v katerih bodo delili to-
ple obroke. 

TOVARNA USNJA 
ŠOŠTANJ 

Pred nekaj leti so v tem to-
zdu uredili sodobno kuhinjo 
in jedilnico. Pripravljajo tople 
malice za dopoldansko in 
popoldansko izmeno, tretja 
izmena, v kateri dela le nekaj 
delavcev pa ima mrzle obroke 
hrane. 

KONFEKCIJA ŠO-
ŠTANJ 

Imajo lastno kuhinjo, v ka-
teri pripravljajo tople obroke 
za obe izmeni. 

BRIVNICE IN ČE-
SALNICE 

Nikakor ne morejo zagoto-
viti toplega obroka med de-
lom Brivnice in česalnice Ve-
lenje. saj imajo kar 3 salone v 
Šoštanju in sedem salonov v 
Titovem Velenju, kjer delajo v 
obeh izmenah. Prav tako si 
frizerji in brivci ne morejo 
privoščiti, da bi odšli na ma-
lico točno ob določeni uri. 
ampak morajo pomalicati pač 
takrat, ko ni strank. Doslej so 
prejemali bloke za malice s 
katerimi so nabavljali hrano v 
trgovinah. 

NAMA 
V svojih prostorih imamo 

restavracijo v kateri malicajo 
vsi zaposleni. Tople obroke pa 
nudijo tudi vsem delavcem, ki 
imajo delovna mesta v njihovi 
bližini. 

HPH 
S težavami pri organizaciji 

malice se srečujejo tudi v de-
lovni organizaciji HPH, saj je 
veliko njihovih delavcev na 
terenu. Doslej so imeli bloke 
za malico, s katerimi so lahko 
kupovali takorekoč po vseh 
trgovinah v Titovem Velenju, 
poleg tega pa imajo tudi po-
godbo z bifejem Korošec, kije 
v neposredni bližini delovne 
organizacije. 

Sindikat torej prevzema skrb 
nad trošenjem družbenih sredstev, 
ki jih delovne organizacije namen-
jajo za prehrano med delom. Ak-
cija je gotovo potrebna, saj je 
ustrezen obrok med delom nadvse 
pomemben za uspešno delo. 

Pohvalimo se lahko, da sodi 
Jugoslavija po skrbi za prehrano 
med delom v sam evropski vrh. 
Zahteve delavcev pa so vse večje in 
često neutemeljene, saj bi nekateri 
želeli, da bi delovne organizacije 
prevzele skrb tudi za kosilo. 

Pri pripravi toplega obroka med 
delom, se pojavlja še eno pomem-
bno vprašanje, ki pa gotovo ni 
stvar sindikata. Storiti bo potre-
bno več, da bodo malice med 
delovnim časom takšne, kot so 
delavcu potrebne za opravljanje 
njegovega dela. V obratih 
družbene prehrane pogosto 
pripravljajo močno kalorične 
obroke hrane, ki so morda ustrezni 
le za delavce, ki opravljajo težko 
delo, za vse ostale pa so nepri-
merni in to morda celo bolj, kot če 
bi delavec pojedel le grižljaj ali 
dva, ki ju je prinesel od doma. V 
obratih družbene prehrane še ve-
dno ne upoštevajo, da so za razli-
čna opravila potrebni zelo različni 
obroki hrane in da na primer 
delavka, ki dela v pisarni, ne more 
jesti enake hrane kot gradbeni 
delavec. Pozabljamo tudi, da lah-
ko preobtežen želodec povzroča še 
slabše počutje kot lakota in naredi 
človeka zaspanega in lenega. 

To so prav gotovo zelo pomem-
bna vprašanja, ki bi jih morali v 
času ko zahtevamo od delavcev, 
da odhajajo med delom na tople 
obroke v obrate družbene prehra-
ne, izpostaviti in v njihovo 
razreševanje pritegniti strokov-
njake. Mira Zakošek 

» I i J i l — — — — 
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Se naprej bomo imeli mrzle obroke hrane 
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Se  vsaj  zavedate,  da  je  tokrat  zadnjič,  da  sem  vam  dovolil 
zabavo  v  službi? 

V soboto, ko so v vseh trgovinah s konfekcijo in 
obutvijo pripravili sezonsko znižanje cen, so 
bile vse velenjske trgovine nabito polne. Po-

I dobno pa je bilo tudi prve dni tega tedna. Za-

nimanje za blago po znižanih cenah je torej 
precejšnje. Sicer pa kako tudi ne, saj poceni 
nakup ni vedno slab nakup in letošnja ponudba 
je bila zares precejšnja. 

Priznanje ,,Uspešni delavec 82" v ESU 

Jakob Dušak, Ivan Razbornik 
Avtomoto društvo Šaleška dolina 

Dobiti kar največ novih članov 
tega zavedal sleherni dela-
vec in bi s svojim vestnim 
delom in predlogi prispeval 
svoj delež k temu. 

Jakob Dušak ni le vesten 
in prizadeven delavec, tem-
več je tudi spoštovan učitelj 
za tiste, ki se želijo izučiti ali 
priučiti za strugarja. Mnogo 
jih je. ki so mu danes nadvse 
hvaležni, da jim je ta poklic 
približal in jih poučilo tem in 
onem. Še danes je pripra-
vljen svetovati in pomagati 
vsem. ki se zanimajo za delo 
strugarja. V vseh trideset le-
tih sije nabral v tem poklicu 
bogate izkušnje in obilico 
znanja. 

Ko smo ga povprašali, 
kako lahko postaneš uspešen 
delavec, je brez daljšega 
premišljanja dejal: »Dela 
nikoli ne odklanjam, pa če je 
še tako težavno. Prepričam" 
se. da bo šlo in ga z veseljem 
opravim. In gre. to sem že 
večkrat dokazal. Nisem pri-
čakoval tako lepega prizna-
nja. zato mi je toliko bolj 
dragoceno. Seveda pa je se-
daj moja velika dolžnost, da 
zaupanje kolektiva tudi 
upravičim. To pa bom do-
segel le s še bolj vestnim in 
marljivim delom.« 

IVAN RAZBORNIK je 
zaposlen v tozdu Vodovod-
no-toplovodni obrat. Pri-
hodnje leto bo dvajset let. 
odkar se je zaposlil v tem 
kolektivu. Opravlja delo 
izolatorja centralne kurjave, 
od leta 1970 dalje pa je tudi 
skupinovodja. Po prihodu v 
kolektiv se je izučil za klju-
čavničarja. pozneje pa se je 
priučil za izolaterja central-
nih kurjav, kergaje todeloše 
posebej veselilo. Čeprav 
skupina vsa izolacijska dela 
opravlja na terenu, pa to 
Ivana Razbornika nikakor 
ne moti. kljub temu. da je 
moral delati že v mnogih 
slovenskih in jugoslovanskih 
krajih in je bil po več dni z 
doma. Med pogovorom je 
večkrat omenil, da lahko 
vsako delo uspešno opra-
vljaš. če ga vzljubiš in ti je v 
veselje. »Pri terenskem delu. 
kakršnega opravljamo težav 
tudi ne manjka, vendar nam 
ne preostane nič drugega, 
kotdajih sami razrešimo. To 
nam po navadi vedno uspe. 
še zlasti zato. ker se med se-
boj dobro razumemo, drug 
drugemu pomagamo, smo 
skratka nerazdružljiva dru-

Ob koncu leta in pričetku 
novega tudi v društvih nare-
dijo obračun ter bolj ali manj 
kritično spregovorijo o po-
manjkljivostih in doseženih 
uspehih, obenem pa snujejo 
načrte za delo v prihodnje. 

V Avto moto društvu Šale-
ška dolina z rezultati, ki so jih 
dosegli v lanskem letu. vse-
kakor niso povsem zadovolj-
ni. Zastavili so si sicer precej 
zahteven načrt, ki pa ga niso v 
celoti uresničili. Zataknilo se 
je predvsem pri povečanju 
članstva, saj je namesto pred-
videnih 2660 članov društvo 
lani štelo le 2001 člana. To je 
sicer še vseeno 25 odstotkov 
vseh avtomobilistov v vele-
njski občini, obenem pa je ta 
številka zadovoljiva tudi v 
primerjavi z drugimi 90 dru-
štvi v Sloveniji. Odstotek bi bil 
višji, če ne bi bilo precej ob-
čanov vključenih v sosednje 
društvo Šlander iz Celja. Pa 
vendar je bilo pridobivanje 
novih članov nezadovoljivo. 
Prav gotovo so na to vplivale 
tudi znane slabosti iz pre-
jšnjih let. Za letošnje leto sije 
komisija za članstvo zato za-
stavila precej bolj realen plan 
dela. Zadovoljni bodo. če jim 
bo v tern težkem gospodar-
skem položaju, ko se zmanj-
šuje standard občanov, uspelo 
zadržati ali za nekoliko pove-
čati število članov. Pričakuje-
jo tudi. da se bo marsikateri 
občan velenjske občine, ki je 
bil doslej član avto moto 

društva Šlander iz Celja, 
vključil v njihove vrste ter 
tako okrepil domače društvo, 
ki bo zato laže in uspešneje 
uresničevalo zastavljene na-
loge. 

Avto moto društvo Šaleška 
dolina pa poleg pridobivanja 
članstva skrbi tudi za razne 
druge dejavnosti, kot so šol-
stvo. šport, prireditve, vleka 
poškodovanih vozil, pomoč 
na cesti in rekreacija. Te de-
javnosti so bile v minulem letu 
dokaj uspešne. Za izobraže-
vanje voznikov so nakupili pet 
novih vozil, pripravili so dve 
moto kros prireditvi, prvo za 
državno prvenstvo v razredu 

do 125 ccm. drugo pa ob ob-
činskem prazniku. Organizi-
rali so tudi avto rally ter sre-
čanje članov AMD. 

Z veliko prizadevnosti in 
prostovoljnimi akcijami so 
uredili avto kamp na Trebe-
liškem ter ga registrirali. 

In kaj načrtujejo v letoš-
njem letu? Zaradi težav s te-
kočimi gorivi bodo poleg tra-
dicionalnih prireditev in hi-
trejšega razvijanja drugih de-
javnosti pripravljali skupin-
ska potovanja z avtobusi za 
svoje člane, jim tako omogo-
čili. da se bodo med sabo bolj 
spoznali ter si skupno ogledali 
del naše lepe domovine. 

V delovni organizaciji 
ESO so tudi v lanskem letu. 
tako kot leto poprej, na 
predlog konference osno-
vnih organizacij sindikata 
podelili priznanja »Uspešni 
delavec«. Tokrat sta jih pre-
jela Jakob Dušak iz tozda 
Strojni obrati in Ivan Raz-
bornik iz tozda Vodovod-
no-toplovodni obrat. Pri-
znanji sta dobila za dolgole-
tno. uspešno in strokovno 
delo. za medsebojne tovari-
ške odnose ter drudžbeno-
politično aktivnost v kolek-
tivu. 

žina in zato tudi delovnih 
uspehov ne manjka. Dobro 
• e zavedamo, da z vestnim 
vedenjem in pravočasnim 
opravljanjem del prispeva-
mo svoj delež k ugledu na-
šega kolektiva in celotne 
delovne organizacije. Z me-
sečnimi prejemki smo po-
vsem zadovoljni, seveda pa 
so odvisni od tega. kako si 
delo organiziramo in v kak-
šnem času ga opravimo. 

Ivan Razbornik 

Kljub temu da se pogosto 
selimo z enega delovišča na 
drugega, smo z vsemi do-
godki v delovni organizaciji 
dobro seznanjeni. K- temu 
nam veliko pripomore naš 
informator — oglasna deska, 
ki jo urejamo na vsakem 
delovišču. ter krajši sestanki 
na terenu. Poleg tega sem 
delegat delavskega sveta in 
tudi po tej plati sodelavce 
seznanjam o tem in onem.« 
je sklenil pogovor Ivan 
Razbornik. 

Na priznanje »Uspešen 
delavec« je zelo ponosen. 
Hkrati zatrjuje, da to pri-
znanje kolektiva ni name-
njeno le njemu, temveč vsej 
skupini, ki si na moč priza-
deva. da bi kar najbolj kori-
stila celotnemu kolektivu. 

Povedal je tudi. da je taka 
oblika pohvale posameznim 
delavcem najlepši trenutek, 
saj nismo pozabili na člove-
ka-delavca. Mnogim je to 
tudi najlepša spodbuda, da 
bodii delo še dosledneje 
opravljali. To pa bo koristilo 
tako celotnemu kolektivu, 
kot slehernemu posamezni-
ku. 

B. Mugerle 

Jakob Dušak 

V nadaljevanju zapisa 
bomo predstavili vsaktga 
posebej, predvsem pa nujno 
delo, ki ga v tem kolektivu 
vestno in z veseljem opra-
vljata že vrsto let. 

JAKOB DUŠAK se je za 
strugarja izučil na rudniku. 
Njegov spomin sega daleč 
nazaj v učna leta, v leto 1948. 
ko so bili delovni pogoji 
ntnogo težji, kot so danes. 

Imeli so le dve stružnici, kar 
je bilo za takratne razmere 
vsekakor premalo. Toda 
delovni pogoji in tehnologija 
so*e izleta v leto izboljševali, 
s tem pa tudi kakovost iz-
delkov. Jakob Dušak. ki še 
vedno dela na stružnici, je 
tudi skupinovodja struga-
rjev. ki opravljajo različna 
dela. zlasti za rudnik. Kaj rad 
pove. da se mora temeljito 
posveliti tudi organiziranju 
dela. Še zlasti to velja v zad-
njem času, ko so norme to-
liko večje. Pomeni, da moraš 
bili nenehno pri stroju in ni 
časa za pohajkovanje. Za 
organizacijo dela. meni. da 
je zelo dobra in dodaja, da bi 
bila lahko še boljša, če bi se 

Začela se je razprodaja - poceni nakup 
ponudba kar pestra in upam, da 
bom našel kaj tudi zase." 

MAJDA TKALEC: ,,Mislim, 
da so bile razprodaje v preteklih 
letih mnogo bolj pestre in 
bogate, sicer pa je razumljivo, 
saj je bilo v zadnjem obdobju 
tudi v redni prodaji manj izbire. 
Rada se ustavljam v trgovinah, 
kadar so znižanja, saj se včasih 
nakup zelo izplača. Upam, da 
bom tudi letos našla kaj zanimi-
vega in lepega.« 

SLAVICA TERŽAN, trgovka 
iz Name: ,,Na letošnji razprodaji 
v Nami je zelo bogata izbira žen-
ske, moške in otroške konfekcije 
in mislim, da so kupci kar zado-
voljni. Obiska smo imeli danes 
toliko, da smo imele dela čez 

glavo in smo kar težko ustregle 
vsakemu kupcu. Res pa je tudi, 
da so najzanimivejši modeli šli v 
prodajo že v zgodnjih jutranjih 
urah, saj si nekatere stranke 
ogledujejo blago že pred razpro-
dajami in pridejo potem prvi dan 
razprodaje že na vsezgodaj v 
trgovino pogledat, če je znižana 
cena izdelku, ki bi ga rade kupi-
le. No pa vseeno mislim, da bo-
do našli vsi kupci nekaj zase in 
da bodo odhajali v teh dneh 
zadovoljni iz naše trgovine." 

Cene konfekcije tako za odras-
le kot za otroke so v zadnjem ča-
su tako visoke, da je potrebno 
kar globoko seči v žep, da oble-
čemo vso družino. Zato ni čud-
no, da tako nestrpno pričakuje-
mo razprodaje, na katere smo se 
v zadnjem času že kar navadili in 
mnogi že načrtujejo nakup ob 
koncu sezone. 
To je dokazovala tudi zadnja 

sobota, ko seje v vseh velenjskih 
trgovinah trlo ljudi in človek se 

FELIKS LIPAR 

je le stežka pririnil do blaga, ki 
ga je zanimalo. Izbira je bila le-
tos po mnenju trgovcev zelo pe-
stra, vendar pa so kupci že zgo-
daj dopoldne razredčili blago in 
pobrali najbolj zanimive modele 
in številke, tako da so bili mnogi 
kupci, ki so prišli v trgovine šele 
opoldne, že močno razočarani, 
saj niso več dobili željenega. 
Med trgovskimi policami smo se 
prvi dan razprodaje sprehodili 
tudi mi in povprašali kupce, kaj 

IVANA TOVORNIK 

kupujejo, kako so zadovoljni z 
blagom, ki je letos na razprodaji, 
zakaj sploh kupujejo na raz-
prodajah in podobno. 
FELIKS LIPAR: „Kupiti čim 

bolj poceni, je prav gotovo želja 
slehernega izmed nas in razpro-
daje so zato prava priložnost. 
Običajno si jih ogledam in če je 
kaj dobrega zame, tudi kupim. 
Letos sem si kupil vetrovko. Mi-
slim, da letošnja razprodaja ni 
posebej dobra, saj so na voljo le 

BRANKO MEŽA 

številke, ki jih nosi le malo ljudi, 
pa tudi modeli so že iz mode. 
No, nekaj pa se vseeno najde. 
Mislim, da bi moralo biti v naših 
trgovinah razprodaj in raznih 
akcijskih prodaj več." 

IVANA TOVORNIK: „Na 
razprodajah doslej še nisem 
nakupovala, letos pa sva se tukaj 
z možem ustavila povsem slučaj-
no in moram reči, da sem navdu-
šena, saj je izbira kar precejšnja. 
Izbirava moško obleko in hlače. 

MAJDA TKALEC 

Cene so močno znižane in se tak 
nakup zelo splača. Veliko je sicer 
izdelkov, ki so verjetno na trgov-
skih policah že precej časa in ni-
so zanimivi." 

BRANKO MEŽA: ,,Sem 
upokojenec in moram gledati na 
vsak dinar, zato tudi vsako leto 
kupujem na razprodajah, kjer so 
izdelki skoraj po polovični ceni 
in se zaradi tega splača počakati 
na nakup mesec ali dva. Letos še 
nisem nič izbral, vendar pa je 

SLAVICA TERŽAN 
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Pozdravljeni 
Učenci osnovne šole Antona Aškerca iz Titovega Velenja 

preživljamo zimske dneve v šoli v naravi na Slemenu. Prispeli smo 
4. januarja in tukaj bomo do sobote, 8. januarja 1983. Življenje v 
domu, smučanje in pogled na naravo nas popolnoma prevzame. 
Res, tukaj je zelo lepo. Sicer pa, preberite naše prispevke! 

Učenci  5.  a in  5.  b razreda 

Naša himna 
Pošiljamo vam tudi našo him-

no, katero smo vsak dan prepe-
vali po melodiji zmagovalne po-
pevke Malo miru. Poskušajte jo 
zapeti tudi vi! 

Tu  na  Slemenu  zares  je  lepo, 
tu  na  Slemenu  snega  je  dovolj, 
smučamo  radi.  čeprav  je  mrzlo, 
a kaj  si  zdaj  moremo. 

Ob  večerih  v posteljah  kašljamo. 
pa  smrkamo  tudi,  pa  kaj  zato, 
pri  plesu,  zabavi  je  vedno  lepo. 
na  Slemenu  je  pač  tako. 

Tukaj  v šoli  v  naravi 
smo  pravi  smučarji  postali, 
če  kdaj  pademo,  nič  zato. 
saj  se  hitro  poberemo. 

Naša soba -
hišica na 
smučeh 

Naša soba se imenuje ,,hišica na 
smučeh." V njej je šest deklic. 
Smo kar lepa druščina, kajne? 
Imamo se lepo. Sobo imamo 
nasproti sobe, kjer so tovariši. 
Zvečer nas doma ni strah, a tukaj, 
v šoli v naravi, smo zelo strahope-
tne. Ze prvi večer nas je bilo strah. 
Kako smo doživele strah, pa boste 
prebrali zdajle. 

Takoj, ko smo nehali plesati, 
smo se prepoteni odpravili v sobe. 
Hitro smo se umile in skočile v 
spalne srajce. Vedele smo, da mo-
ramo hitro zaspati. A me nismo in 
nismo mogle. Kar naenkrat pogle-
da v sobo moška glava. Vse smo se 
zelo ustrašile. Ko smo pogledale 
drugič, ni bilo nikjer nikogar. 
Nino je bilo tako strah, da je sko-
čila k nam v posteljo. Bilo nam je 
prijetno toplo, saj smo bile v 
zakonski postelji štiri. Začele smo 
si pripovedovati pravljice, še ve-
dno nismo in nismo mogle zaspati. 
Zato nam je Vera povedala 
smešnico, ki pa je bila zelo grozna. 

še bolj smo se stisnile. Kmalu smo 
zaspale, a ne za dolgo, saj je ne-
kdo zelo glasno hodil po stopni-
cah. še in še nas je bilo strah. Kar 
naenkrat sem zaspala. Drugo jutro 
so mi deklice povedale, da sem 
ponoči nekaj govorila: ,,Seveda," 
sem rekla ,,saj vedno v spanju 
govorim". Prvo noč smo tako 
preživele v strahu in brez kakšnih 
prask, saj bi lahko katera padla s 
postelje. Andreja Urnaut, 5. a 

Predavanje 
o lovu Včeraj zvečer, v četrtek, nam je 
Jože Svetina predaval o lovu. Jože 
Svetina je slikar, lovec in učitelj na 
Osnovni šoli v Zavodnjah. 

Pripovedoval nam je o jamskih 
medvedih in kako jih je človek lo-
vil. Nekaj nam je povedal tudi o 
steklini, na koncu pa nam je poka-
zal kuno zlatico in belico, kožuh 
lisice in divjega prašiča in rogovje 
srnjaka in jelena, katero je našel v 
gozdu. 

Ko je končal s predavanjem, 
nam je dal različne kartice in vizit-
ke, ki jih je sam narisal. 

Nina Verzolak, 5. a 

Poškodovala 
sem si nogo 

Naša soba je v prvem nadstro-
pju. Pogled skozi okno ti uide na 
zasnežene vrhove smrek. V sobi 
nas je šest. Smo same prijateljice, 
ki imamo smisel za šale in družab-
nost. Naša soba se imenuje Sne-
žaki. 

V prostem času se igramo, bere-
mo ali se pogovarjamo. V takšni 
družbi je prijetno in zato ni domo-
tožja po domu. 

V sredo sem si na smučišču 
poškodovala nogo. Komaj sem 
prišla v Andrejev dom. Ko sem v 
sobi videla, da imam nogo ote-
čeno, sta Andreja in Sabina tekli 
po tovariša učitelja. Kmalu so se v 

sobi zbrali trije tovariši. Vsak mi 
je potipal nogo. Prijateljice so gle-
dale s prestrašenimi očmi. Tovariš 
Kavtičnik mi je dal na nogo mrzel 
obkladek in dejal, da moram do 
pouka ležati. 

In takrat sem spoznala tovari-
štvo prijateljic v naši sobi. 

Brigita Kričej, 5. a 

Najbolj sem se 
nasmejal(a): 

— na prvem družabnem večeru, 
ker so bili fantje tako sramežljivi 

Andreja Vivod 
— ko me je tovariš Svetina na 

predavanju zamenjal za dečka. 
Katja Lipovšek 

— ko mi je Zlatko zjutraj pove-
dal, da sem ga v spanju udaril po 
ustih. 

Damjan Ograjenšek 
— ko je Tanja zjutraj uščipnila 

Renato, ki je še sladko spala. Rena-
ta je planila pokonci in kakor brez 
glave spraševala: ,,Kje sem? Kaj se 
je zgodilo?" 

Maja Lešnik 
— na plesu, ko sem plesal s Ta-

njo. Matjaž se mi je posmehoval, 
takrat pa je prišla po njega za ples 
tovarišica. 

Mitja Drobež 
— ko je imela Renata med spa-

njem prst v ustih in migala z nogo. 
Mateja Lednik 

— ko je Katja v času počitka 
dežurala pred našimi vrati z veliko 
desko. 

Miran Puc 
— ko se je Maja zaljubila v Petra 

in bila zelo vesela. 
Nataša VidovK 

— na smučišču, ker sem bila 
neprestano na zadnjici. 

Duda Musič 

Počitnice 
na 
„visoki" 
ravni 

Lovec 
Lo  vci  so  prijetni  ljudje. 
Varujejo  naravo  in  Hvali  vse. 
Menda  prijetno  lovec  je  biti, 
daješ  hrano  lačni  košuti 
in  skrbiš,  da  je  red  pravi 
in  ravnotežje  v naravi. 

Opazuješ  jelene,  zajce,  kuno 
in  volka,  ki  tuli  na  polno  luno. 
Preprečuješ  razširitev  stekline 
in  v srninih  očeh  vidiš  odsev 

miline. 

Lepo  je  biti  lovec  in  gozdar, 
saj  skrbiš  za  naravo 
in  opazuješ  njen  čudežni  dar. 

Milan  Meia,  S.  a 

NA ZAVRŠAH SI BELIJO 
GLAVO ZARADI VISOKIH 
ŽAMETOV, OTROCI PA SO 
SNEGA SEVEDA VESELI. ALI 
PA TUDI NE? 

Letošnja zima je v Titovem 
Velenju kar precej nenavadna. 
Vsaj doslej ni snega in tudi 
novoletni prazniki so bili manj 
zimski kot si bi jih kdo želel. Zato 

| sem bil kar precej presenečen nad 
podatkom, da je na Graški gori, 
nad Cirkovcami in na Završah ve-
liko snega, zameti pa tolikšni, kot 
jih ni bilo že dolgo ne! 

S sanmi, fotoaparatom in z do-
bro voljo sem se na starega leta 
dan odpravil proti vrhu. Pri kme-
tiji Grobclnikovih sem se ustavil 
potem, ko sem moral kar pošteno 
pregaziti del poti od Cirkovc na-
vzgor proti vrhu. Žametov je bilo 
resda veliko, visokih, širokih in 
dolgih. 

Brž sem zvedel, kakšna burja je 
pihala kar cela dva dni, kako je 

zametlo ccsle, da so s frezami kar 
dolgo odstranjevali sneg in neka-
terih poti sploh še načeli nisoj 
Ker pa so bili prazniki in kratke 
počitnice, sem pogovor začel kar z 
učenci. 

Brata Rajko in Milan Grobelnik 
sta doma na Završah 78, občina 
Slovenj Gradec, Vinko Avberšek 
pa je Velenjčan in prav rad hodi 
na počitnice k teti na Završe. 

Milan obiskuje 5. a razred na 
osnovni šoli Miha Pintar Toledo. 
,,Zdaj, ko je zapadel sneg, sva se z 
bratom preselila kar k sorodnikom 
v Škale. Od doma do Cirkovc je 
dobre pol ure hoda, seveda če ni 
snega. Zdaj pa je kar boljše, ko 
smo tukaj, smučamo se in tudi 
pomagamo pri domačih delih." 

Vinko Avberšek, učenec 7. 
razreda; „Prav rad hodim na 
Završe in tudi zimske počitnice 
bom preživel tod gori.' Res je, da 
nimamo vlečnice, pa je vseeno 
lepo . . . " HinkoJerčič 

Rajko, Vinko, Milan ob visokih zametih. Upamo, da imajo tudi 
sedaj, ko so počitnice, vsaj polovico toliko snega. 

Zobozdravnik 
Da, da . . . Saj sem že čisto 

pozabil. Danes moram k zo-
bozdravniku! Najprej se oble-
čeni, nekaj pojem, potem pa 
brž k zobozdravniku! 

Ura bo kmalu 11.15. Torej 
moram kar pohiteti, da še uja-
mem avtobus. Potem se peljem 
v mesto, kjer se dogajajo čud-
ne stvari. 

Ko izstopim iz avtobusa, je 
vse niesto v cvetju. Na vsakem 
cvetu po ena čebelica, na vsa-
kem drevesu po ena ptičica in 
vse, sploh vse je v najlepšem 
redu. 

Jaz grem pa kar naravnost k 
zobozdravniku. K zobozdrav-
niku se moram peljati z dviga-
lom do 2233. nadstropja in šele 
potem pridem v čakalnico, ki 
je šjroka 1 m in dolga 100 m. 
V njej so stoli, pa tudi kakšna 
mizica se najde. In se usedem. 
Končno! Danes ni veliko ljudi 
in se bom lahko usedel. Pred-
zadnjikrat sem moral stati in 
sem čakal cele 3 mesece, da 
sem prišel na vrsto. 

,,Kdo je na vrsti!?" se sliši 
glas zobozdravnice, , ,Jaz!" ji 
odgovorim. ,,Potem pa kar za 
menoj!" Z zdravnico sem šel 

Pionirski odred Ivan Kovačič-Efenko 

Priznanje - spodbuda za še večje delo 
Med dobitniki priznanj iz-

vršnega sveta skupščine obči-
ne Velenje ob dnevu republi-
ke za izredne uspehe na pod-
ročju razvoja kolektivnega 
delovanja svojih članov v 
različnih oblikah dela v od-
redu, skupinah in krožkih je 
bil tudi pionirski odred Ivan 
Kovačič-Efenko z osnovne 
šole Gustava Šiliha. Letos 
praznuje ta šola 20. letnico 
uspešnega delovanja, zato je 
priznanje toliko pomembnej-
še. 

Pred dvema letoma je po-
sebna komisija ocenjevala 
delo pionirskih odredov na 
vseh osnovnih šolah naše ob-
čine. Največ točk je zbral prav 
pionirski odred Ivan Kova-
čič-Efenko. 

Mentorica odreda Dragica 
Zohar je takole pripovedova-
la o njegovem delu: »V naši 
hiši učenosti si nabira znanje 
in bistri glave 759 učencev. 
Trdim lahko, da je prav vsak 
učenec vključen v kakšno in-
teresno dejavnost, ki jih na 
šoli ni prav malo. Pionirji so 
zelo pridni in vestni pri opra-
vljanju svojih dolžnosti, saj 
mentorica le usmerja delo 
odreda, spodbuja za določene 
akcije. Na odredni konferenci 
smo si zastavili zelo širok de-
lovni program in ga v celoti 
uresničili. Dela je veliko, pri-
dnosti pa nam tudi ne manj-
ka.« 

Vseh izvenšolskih deja-
vnosti ni mogoče našteti, kaj-
šele o vsaki kaj povedati. V 
zadnjih dveh letih so na 
osnovni šoli Gustava Šiliha po 

pridnosti in prizadevnosti 
prednjačili taborniki in člani 
krožka za ohranjanje in ne-
govanje tradicij NOB. Tu je 
bilo ogromno narejenega. 
Mladi taborniki pripravljajo 
vsako leto medodredna tek-
movanja in še vrsto drugih 
dejavnosti. Glavna skrb pi-
onirjev. ki delajo v krožku za 
ohranjanje tradicij NOB je. 
kot že sam naslov pove, ne-
govanje pridobitev NOB in 
urejanje grobov padlih. Poleg 
lega si prizadevajo, da bi 
vsak učenec njihove šole znal 
ceniti vse tisto, za kar so mnogi 
darovali svoje življenje. Prav 
posebej so veseli vsakega sni-
denja z borci, ki radi prihajajo 
mednje. Skupaj z njimi in 
planinci na šoli obeležijo vse 
pomembnejše obletnice do-
godkov iz časov NOB, se od-
pravijo po poteh ob pomnikih 
revolucije Šaleške doline in 
podobno. 

Dokaj raznolikoje tudi delo 
v tehničnih krožkih na osno-
vni šoli Gustava Šiliha. Mladi 
tehniki šole se udeležujejo 
raznih tekmovanj, s katerih se 
nikoli ne vračajo praznih rok. 
Njihovo vitrino krasijo med-
alje vseh vrst. od bronastih do 
zlatih, ki so jih prejeli na re-
publiških in državnih tekmo-
vanjih mladih tehnikov. 

Vsako leto člani pionirske-
ga odreda Ivan Kovačič 
Efenko sodelujejo v razpisu 
Pionirskega lista za Jugoslo-
vanske pionirske igre. Med 
268 pionirskimi odredi so se 
znova najbolje odrezali, saj so 
njihove naloge za natečaj Mi 

mladi prejele najvišjo oceno. 
Tako so osvojili tudi prvo 
mesto. Že prej pa so bili na-
grajeni za posamezne naloge. 

Letos deluje na osnovni šoli 
Gustava Šiliha kar 38 intere-
snih dejavnosti. »Težav ima-
mo mnogo, predvsem nr.s 
pesti pomanjkanje časa in 
prostorska stiska, manjka pa 
nam tudi nekaj zunanjih so-
delavcev. Pa kljub temu se 
najde čas in kotiček, kjer se 
lahko pionirji zbirajo, dogo-
varjajo. Množičnost je pri nas 
resnično dobro zaživela,« je 
pohvalila marljivost članov 

pionirskega odreda mentori-
ca Dragica Žohar. 

Delovni program do konca 
šolskega leta je zelo natrpan in 
pester. Že dalj časa si priza-
devajo, da bi ustanovili za-
drugo in vanjo združili vrsto 
prostovoljnih dejavnosti. 
Tako bi se lahko učenci poli-
tehnično usposabljali (šivilj-
ski krožek, vezilski. vrtičkarji, 
zelena straža in podobno). Da 
bi bilo delo pionirjev šole 
Gustava Šiliha tudi v tam-
kajšnji krajevni skupnosti kar 
najboljše, bodo ustanovili pi-
onirske hišne aktive. Poiskati 
bo treba le zunanje sodelavce, 

ki bi bili pripravljeni delati z 
mladimi. Društvo prijateljev 
mladine v krajevni skupnosti 
Center — levi breg nekako ne 
more in ne more zaživeti. Zato 
mu bodo na pomoč priskočili 
učenci te šole ter članom 
društva pomagali pri uresni-
čevanju nalog. 

Priznanje je torej prišlo v 
prave roke, saj pionirjem 
osnovne šole Gustava Šiliha 
nalog nikoli ne zmanjka. Go-
tovo pa j im priznanje po-
meni veliko spodbudo za 
delo v prihodnje, saj kot pra-
vijo. lahko z združenimi 
močmi več naredijo. j p 
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V preteklem šolskem letu so bili najbolj marljivi taborniki 

po temnem hodniku, potem sva 
zavila na levo, kjer sem že 
zagledal vrata. Bila so zelo 
majhna, Samo kakšnih 10 m 
visoka. Sem vam že povedal? 
Ne! Jaz sem bil namreč velik 15 
m, zato sem se moral skloniti, 
da sem prišel skozi vrata. Ča-
kal je že prazen stol zame. 
Vsedel sem se nanj. 

Zaslišalo se je brnenje tiste-
ga prekletega stroja, ki vrta po 
naših zobeh. V kakih dveh 

dneh mi je zaplombirala zob. 

Pozdravil sem. In spet sem 
se moral peljati čez 100 nad-
stropij. Spet sem zagledal 
cvetlice in drevje. 

Jani Segula, 8. b 
oš K. D. Kajuh 

Matematika 
malo drugače 

Zazvonilo je! Po urniku smo 
imeli matematiko, to presneto 
matematiko, ki je ne maram. 
In mislim, da poleg mene tudi 
še kdo drug ne. 

Gorazd, Tanja, Barbi in jaz 
smo se kar tresli od groze, st-
rah nas je bilo, ker nismo imeli 
naloge. Premišljujemo in 
premišljujemo, kaj bi naredili 
in zadnji trenutek smo se 
spomnili, da ne bi šli k pouku. 
Ker je že zazvonijo in smo 
morali pohiteti, smo se skrili v 
garderobi. Bili smo nestrpni. 
Naši pogledi so se ustavili na 

uri, ki jo je imela Tanja na ro-
ki. 

,,Tako, tovariš je že v razre-
du, sem rekla in vsi smo se od-
dahnili. Nekaj časa je minilo, 
ko sta v garderobo nasmejana 
prikorakala še Rajko in Franci. 
Spogledali smo se in vsi v en 
glas odgovorili: ,,Kaaaj, a 
vidva tudi nista pri pouku?" V 
nas se je spet porodil strah, 
kajti sedaj nas je bilo v garde-
robi že šest. ,.Tovariš bo opa-
zil", sem prestrašeno odgovo-
ril, a kmalu smo na to pozabi-
li. Preteklo je že več kot pol 
ure. Prestrašano smo se gleda-
li in premišljali, kam bi odšli, 
ko bo zvonilo. Tekli smo v 
WC in čakali, da tovariš odide 
v zbornico. A v tistem trenut-
ku pomoli Tanja glavo skozi 
vrata in konec vsega! Opazil jo 
je tovariš, čeprav je hitro 
umaknila glavo. Naše oči so se 
uprle vanjo. Njen obraz je bil 
ves rdeč. 

Naslednji dan, ko smo imeli 
spet matematiko, je tovariš s 
strogimi potezami stopil v raz-
red, se usedel in se nasmejal, 
da nas je kar pogrelo! Saj ve-
ste, kako je to?! Vse nas je 
poklical k tabli in nas vprašal 
snov, ki so jo (jemali) obrav-
navali prejšnji dan. Sami si 
lahko mislite, kaj smo nazad-
nje dobili za svoje znanje! Kaj 
mislite da smo še kdaj izginili 
od pouka? Ne vem, kaj boste 
rekli, a mi nismo odšli nikoli 
več!! 

Saša Kopušar, 8. a 
oš K. D. Kajuh 
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9— Ukazali so mu, naj se spravi spat, mu zagrozili, 
da sploh ne bo dobil mesa, in mu obljubili še tepež 
za domišljavost. Keeshu so se zabliskale oči in kri 
mu je temno zaplata pod kožo. Sredi zmerjanja je 
skočil pokonci. »Poslušajte me, vi možje!« je 
zavpil. »Nikoli več ne bom spregovoril na zboru, 
nikoli več, dokler ne pridejo možje k meni in me 
povabijo. In to, vi možje, da boste vedeli, je moja 
zadnja beseda.« 

n t 7 — Keesh je mirno čakal, da se je polegel hrup. 
|j [ »Ti imaš ženo, Ugh-Gluk,« je rekel, »in zanjo 
M i govoriš. Tudi ti, Massuk, imaš ženo in mater, in 
[j | zanju govoriš. Moja mati nima nikogar razen 
M i mene: zato govorim jaz. Kot sem rekel, četudi je 
[j | Bok mrtev, ker je bil preveč drzen na lovu, je 
•l) pravično, da imam jaz, ki sem njegov sin, in da ima 
[' j Ikeega, ki je bila njegova žena, mesa v obilju, 

• • dokler ima vse pleme mesa v obilju. 

8 — Sedel je, in njegova ušesa so napeto čakala na 
poplavo ugovorov in ogorčenja, ki so jo sprožile 
njegov e besede.» Da bi dečeli govoril na /boru"* je 
zagodel stari Ugh-Gluk. »Bodo že dojenčki na-
materinih rokah govorili nam možem, kaj imamo 
storiti?« je glasno vprašal Massuk. »Sem mar zato 
mož, da me DO imel za norca vsak otrok, ki vpije po 
mesu?« Srd je razgrel belo napetost med njimi. 

FPrvi avtomobil v mozirski občini 

Najbližji mehanik v Gradcu 
Predstavljamo vam lepotca 

iziz leta 1913. Bil je to prvi 
o»sebni avtomobil v Gornji 
SSavinjski dolini in drugi ali 
trtretji v Sloveniji. Anton Ma-
jejerhold iz Šentjanža gaje ku-
ppil v Gradcu, izdelala ga je 
Utovarna Puch. težav s počeni-
nrmi zračnicami voznik še ni 
irimel. ker so bile gume še pol-
ni ne. motor pa je že poganjal 
b bencin. Težave pa so bile 
d drugačne vrste, saj je bil naj-

bližji mehanik na voljo v 
Gradcu, drugi pa na Dunaju. 
Tudi dokaj hrupen je bil. Vili 
Majerhold. sin prvega vozni-
ka se sicer avta ne spomni, ker 
je bil rojen nekaj let kasneje, 
mama pa mu je pripovedo-
vala. da jih oče s svojim pri-
hodom domov vsekakor ni 
mogel »presenetiti«. Že ko je 
odpeljal z Ljubnega so vedeli, 
da prihaja, je baje pripove-
dovala. Žal se Anton Majer-

Trije rebusi REK ERIK 
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hold z avtom ni dolgo vozil. 
Mobilizacija ob začetku prve 
vojne je v vojno vihro pote-
gnila oba. Avto se ni več vrnil, 
oče pa je na Soški fronti ostal 
brez noge. Posnetek je nastal 
pred domačo hišo v Šentjan-
žu. Za volanom je seveda las-
tnik Anton Majerhold. ob 
njem stoji štiriletni sin Anton, 
mama Marija pa skrajno levo. 

Se bodo 
postarali? 

— Ob čem se najbolj po-
staraš? 

Če vložiš prošnjo za loka-
cijsko in gradbeno dovoljenje. 

— Hm. to ne velja /a črno-
graditelje. Ti bodo večno mla-
di. 

No, upamo, da krajani ne-
katerih krajevnih skupnosti 
velenjske občine le ne bodo 
dobili preveč sivih las in da ne 
bodo poslabšali starostne 
strukture v občini! 

DELAL BO VSE 

— V prošnji za zaposlitev v 
naši delovni organizaciji ste 
napisali domala vse kar je po-
trebno. Tudi dokazila o izo-
brazbi smo dobili, / j n m a nas 
le še, če ste poročeni? 

— Ne, vendar boni delal vse, 
za kar me boste zadolžili. 

H 
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Fotografirajm  o (25) 

Črnobeli posnetki 
z infrardečim filmom 
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Dobri stari časi 
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stvene namene, sicer ni občutljiv le 
na nevidno svetlobo, z njim ni 
mogoče narediti, tako kot mnogi 
mislijo, posnetkov v temi, prav 
tako tudi ni občutljiv na toploto. 
Pravzaprav je zelo podoben 
navadnemu filmu, ie da ima 
sposobnost zabeležiti det infrarde-
čih žarkov, katerih valovi so neko-
liko daljši kot pri vidni rdeči svet-
lobi. Sonce, fleši in tudi navadne 
žarnice oddajajo takšne žarke. 
Temno rdeč filter, ki ga namestite 
na objektiv fotoaparata pa zadrži 
večji dei vidne svetlobe, tako da 
film v glavnem sprejme le in-
frardeče žarke. In tako na posne-
tku dobite posebne efekte. 

Film morate do uporabe hraniti 
v hladilniku, če bo to skladiščenje 
dolgotrajno pa je najbolje, da ga 
spravite v zamrzovalnik. Pred 
uporabo morate film, ki ste ga 
imeli v hladilniku, vsaj dve uri 
pustiti na sobni temperaturi. Foto-
grafirate lahko le, če ste na fotoa-
parat namestili temno rdeč filter. 
Kodak priporoča filter Wratten 25, 
lahko pa uporabite tudi kakšen 
drug temno rdeč filter. 

Posebne težave povzroča osvet-
litev, vendar pa je lestvica, ki jo 
Kodak priporoča v svojih navo-
dilih dokaj natančna, posebno 
kadar snemamo na soncu. Paziti 
morate tudi, da boste pravilno 
izostrili. Na objektivu večine bolj-
ših fotoaparatov je rdeča pika. 
Najprej izostrite, nato pa odmer-
jeno daljavo nastavite na to rdečo 
piko. 

Pa še nekaj o razvijanju. 
Priporočljivo je razvijati film v 
Kodaku D 76 ali ID 1.. Ker pa ve-
čina plastičnih doz prepušča in-
frardeče žarke, morate razvijanje 
opraviti v temi ali v kovinski dozi. 
Cas razvijanja je zapisan v navo-
dilih. 

Poleg že omenjenih sprememb, 
ki jih povzroča na listju, travi in 
nebu, bo film odpravil tudi mrč, ki 
zakriva objekte v daljavi. Pri 
posnetkih portretov pa bo odpravil 
večino nepravilnosti, ki se pojav-
ljajo na koži. 

Sicer pa preizkusite sami. 
Rezultati vas bodo prav gotovo 
presenetili in vzpodbudili k nadalj-
nemu delu. B. Zakošek 

Le še spomin 

ustrezno vskladiščiti ter kar najhi-
treje porabiti. 

Kaj je pravzaprav zanimivega 
pri tem filmu? Z njim boste lahko, 
ker jeobčutljiv na svetlobo, ki je z 
očesom ne vidite, naredili posne-
tke, Id bodo prikazovali nek 
svojevrsten, neobičajen svet. Zele-
no listje in trave bodo zažarele, 
medtem ko bo modro nebo potem-
nelo kakor v mesečini. Infrardeč 
film, ki se uporablja za neznan-

Hotel.  Paka:  komfortno  urejen, 
120  ležišč,  apartmaji,  banketna 
dvorana.  restavracija,  bar.  aperi-
tir-bar.  letna  vrtna  terasa,  avto-
matiko  štiristezno  kegljišče.  Zim-
ski  bazen,  saloni  za  poslovne  do-
govore.  seminarje,  zborovanja. 
Koncertna  in  plesna  glasba. 

Depandansa:  Restavracija  Jeze-
ro.  Letavalne  hišice,  avtokamp. 
urejeni)  kopališče,  čolnarjenje,  ri-
bolov.  sprehajališče,  minigolf.  od-
dih.  Narodna  in  zabavna  glasba. 

Informacije:  Hotel  Paka  Vele-
nje.  tel  št.  85-133 

Restavracija  Jezero,  tel.  št. 
85-170... 

Oh.  le  kje  so  ti  dobri,  stari  časi. 
kojjebila  v  Titovem  Velenju  še  tako 
fnestm  turistična  ponudba,  s  katero 
w  r  hotelu  Paka  hvalijo  še  po  de-
setih  letih  in  po  nepotrebnem  za-
vajajo  že  itak  maloštevilne  ob-
iskovalce. 

Posnetek z infra rdečini filmom 

Eden od najbolj zanimivih fil-
mov za kreativno fotografijo je 
prav gotovo infrardeči film. 
Izdelujte ga tovarna Kodak in se je 
v začetku uporabljal predvsem v 
vojaške, znanstvene in medicinske 
namene. Pri nas žal tega filma ni 
naprodaj, medtem ko ga v Avstriji 
in Itafiji zlahka dobite. 

Amaterjem je namenjen 35-
mili metrsi.1 film v kasetah, ki je 
zdo občutljiv in ga je potrebno 
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Pred gostovanjem SLG Celje 

Prepovedano 
rajanje 

V sredo. 26. januarja ob 19.30 bo v domu kulture v 
Titovem Velenju gostovalo Slovensko ljudsko gledališče 
iz Celja s komedijo Arthurja Schnitzlerja: Rajanje. To 
gledališko delo. ki ga danes uprizarjajo na vseh evropskih 
gledaliških odrih, je bilo vse do lanskega leta na razpolago 
le kot branje, za uprizarjanje na gledaliških odrih pa je 
imelo avtorjevo prepoved. Schnitzler nam v desetih za-
porednih prizorih daje prerez ljubimkanja različnih plasti 
meščanskih slojev na prelomu našega stoletja. Odrske 
slikese spreminjajo tako. dagre vedno nekdo izprejšnjega 
para v naslednji par. dokler se zadnji člen v tem rajanju ne 
sreča na koncu s partneijem iz prvega para. Krog rajanja 
je zaključen. 

Arthur Schuitzler (1862—1931). po poklicu zdra-
vnik, je imel tudi sam razgibano ljubezensko življenje. Bil 
je privlačen in uspešen človek, za katerim so se ženske 
metale, kakor prav imo. »V »Rajanju« je ironiziral samega 
sebe. 

Ko so leta 1920 »Rajanje« v Berlinu prvikrat upri-
zorili. so to storili kljub policijski prepovedi. Premiera je 
kljub temu bila in naslednjega leta. ko je prišlo do po-
novne prepovedi, je sledil znani proces, ki gaje Schnitzler 
sicer dobil, igralce in druge ustvarjalce pa so zasliševali, 
kje so se zgledovali pri ustvarjanju tega dela. Naslednje 
primiere v Mtinchnu. Leipzigu. Hamburgu in nazadnje 
na D^fiaju niso nič boljše izpadle: povsod grožnje, priti-
ski. provocirani škandali in organizirana drhal v gledali-
ščih, metanje jajčnih luščin. napoljenih s katranom, v 
dunajskem parlamentu obdiskusiji na temo »Rajanja« pa 
celo pretep — nazadnje je bilo Schnitzlerju vsega dovolj in 
je prepovedal nadaljnje uprizarjanje »Rajanja«. 

Po mednarodnem av torskem pravu je ta prepoved 
veljala še celih 50 let po avtorjevi smrti. 

Celjsko gledališče je 15. oktobra 1982 prvo v Jugo-
slaviji uprizorilo »Rajanje« po prenehanju prepovedi. 
Delo je režiral Franci Križa], dramaturgijo je obdelal 
Janez Žmavc, sceno in kostume pa Melita Vovk. Nasto-
pajo Janja Šmidova, Brano Baranovič, Ljerka Belakova, 
Peter Boštjančič, Anica Kumrova, Drago Kastelic, Bo-
gomir Vera s, Milada Kalezičeva, Miro Podjed in Matjaž 
Arsenjuk. Nastopa tudi Zvezdana Mlakarjeva, dramska 
igralka iz Ptuja, ki odslej nastopa v celjskem gledališču. 

Vstopnice po 100 din prodajajo v knjižnici Kultur-
nega centra »Ivan Napotnik« Velenje od 9.00 do 15.00, v 
soboto do 13.00. 

Obvezno podnaslavljanje 
tuje jezičnih filmov 

Janez Kraševec z Vrhnike je jezikovno razsodišče opozoril 
na članek v Delu z dne 20. novembra 1982. kjer piše. daje sodnik 
za prekrške kaznoval mariborsko kmopodjelje zaradi predvaja-
nja neslovensko podnaslovljenega filma in s tem dosledno uve-
ljavljal dosedanji Zakon o kultumoumetniških dejavnostih in o 
posredovanju kulturnih vrednot. Ta določa, da mora biti vsak 
tujejezični film pri nas slovensko podnoslovljen. 

Novi osnutek lega zakona pa je nekoliko spremenjen, saj v 3. 
odstavku 31. člena beremo: »Kultumoumetniške in posredo-
valne organizacije najavljajo. propagirajo in pojasnujejo kul-
tumoumetniške prireditve v slovenščini. Izjeme dovoli na predlog 
sveta kulturno umetniške ali posfiedovalne organizacije za kulturo 
pristojni republiški upravni organ« (podčrtalo JR). V našem pri-
meru je ta organ Republiški komite za kulturo. 

Osnutek zakona ne določa, kaj velja za izjemo. Kot slišimo, 
si kinematografi to razlagajo tako. da bi pri filmih, ki imajo 
skromen obisk, a so umetniško kakovostni, slovenski podnaslovi 
ne bili obvezni. Tako so pred kratkim brez slovenskih podna-
slovov že predvajali filma Človek iz železa in Priča. 

Kam taka praksa vodi? Ali ne morebiti k temu. da bodo 
kinematografska podjetja čedalje pogosteje poskušala vsiliti 
Republiškemu komiteju za kulturo svoja merila o potrebnosti 
podnasljavljanja filmov v slovenščino. Torej naj bi kvalitetni 
filmi, ki imajo po naravi manj obiska, ostali brez slovenskih 
podnaslovov! 

Ali ne bo jezikovno manj veščemu občinstvu s tem oteženo 
sprejemanje filmske umetnosti in na tej ravni uveljavljeno soci-
alno razlikovanje? 

Ker so posledice lake zakonske popustljivosti lahko skrajno 
negativne, menimo, da izjem ne more biti. To pomeni, da morajo 
kinematografska podjetja v Sloveniji vse tujejezične filme 
predvajati s slovenskimi podnaslovi. 

Jezikov no razsodišče zalo predlaga, naj se iz osnutka novega 
zakona črta določilo o izjemah. S tem bo tudi zadoščeno enemu 
izmed temeljnih stališč naše ustave. 

Morebitne predloge, kritike in opozorila v zvezi s slovenščino 
v javni rabi pošiljajte na naslov: JEZIKOVNO RAZSODIŠČE. 
Republiška konferenca SZDL Slovenije. Ljubljana. Komen-
skega 7. 

Jezikovno razsodišče 82, 83 

Vekanje 
..Zgodilo se je na naši televiziji: 

kot vodja dnevnika je nastopil 
nov, mlad moški, J. Č. po imenu. 
Ta je v nasprotju s svojimi kolegi 
kot razpoznavno značko uvedel na 
našo televizijo vekanje, to je: 
predlog v zmeraj izgovori s polgla 
snikom, npr. namesto * Celja reče 
ve Celju, nemesio * očeh ve oreh 
in tako naprej. Skoraj nikoli se ne 
zmoti, da bi spregovoril normalno, 
namreč izgovori la predlog skupaj 

industrija  konfekcije<>zttgreb 

Iščemo  poslovniprostor 
za  prodajalno  konfekcije  v 
TITOVEM  VELENJU 
Poslovni prostor,  velikosti 50 - 120 m2 f 
naj bi bil po možnosti v ožjem središču mesta 
z možnostjo uporabe telefona. 

Poslovni prostor  za prodajalno konfekcije  vzamemo 
v najem oziroma kupimo. 

Ponudbe pošljite na naslov: NIK - ZAGREB, 
oour MALOPRODAJA. 41009 ZAGREB, Radnička cesta 
Djure Djakovica 42 

konfekcija  - garancija kvalitete! 

z besedo, ob kateri stoji, ali pa kot 
a (ere v mesto in boš u mestu). Si-
cer pa niti ni čudno, da se ne zmo-
ti. saj svoj stavek na sploh seka na 
drobne kosce, tj. na posamezne 
besede, med katere se — ko! da bi 
jih pisal — trudi vrivati kratke 
razmike, bogve zakaj. Moram reči, 
da trpim vsakokrat, ko ga gledam 
poslušam, kako govori; kot da bi 
hodil čez požrešno močvirje in 
skakal s kamna na kamen po zasil-
ni stezici. Tovariš J. C. (in včasih 
še kdo, upajmo, da le po pomoti): 
slovenski jezik ni močvirje, je 
obdelano širno polje, z lepimi pot-
mi. cestami in stezicami prepeto, 
prosim vas. hodite po njih. Tako 
bo za nas in za vas bolje, slovenski 
jezik pa vam bo še posebno hvale-
žen, saj gre vaš napačni glas v de-
veto vas in ustvarja grde govorne 
navade. — Nekdo, ki mu ni vse-
eno. kaj se dogaja z našo ljubo 
slovenščino." 

Jezikovno razsodišče se povsem 
strinja s temeljno mislijo svojega 
temperametnega dopisnika. Slo-
vensko pravorečje namreč ne spre-
jema ..vekanja", kakor ga imenu-
je naš dopisnik, tega znamenja po-
lov ične jezikovne omikanosti, ki 
ne loči črke od glasu in ne besede 
otl besedne zveze ali stavka. 

Dol/nosi usire/nih organov na te-
leviziji je, da nas reši kritizirane 
nadloge; ne moremo vendar spre-
jeti očitnega kršenja izrecnega pra-
vorečnega predpisa. Fran Miklošič 
je pred sto leti jasno rekel: jezik je 
naša predragocena skupna stvar, 
da bi z njim ravnali, kakor ravno 
kdo hoče. 

Titovo Velenje 

Spet razstava 
gobelinov 

Odločili smo se. da po nekaj letih za 8. marec spet pripra-
vimo razstavo gobelinov. 

Gobelin je ročno tkana stenska slika z umetniškimi, zlasti 
figuralnimi upodobitvami: je tudi tkanina z ročno ali strojno 
vtkanimi slikami ali cvetličnimi vzorci. Ime izvira iz imena 
družine Gobelin iz 15. stol., ki je imela v Parizu delavnico 
tapiserije 

Vezenje gobelinov je tudi v sedanjem času zelo priljubljeno 
ročno delo. Vemo. da naše žene »slikajo« tudi s šivanko in 
barvnimi nitmi. Za razstavo pa ni potrebno vezenjpš^/ij^inih in 
zastarelih motivov. Zaželjeni so lastni motivi, ki so lahko ori-
ginalni in tudi idilični. 

Ko je gobelinska slika izgotovljena pride na vrsto okvir, ki 
bo usklajen s sliko. Primeren bo kakšen lesen okvir ponovljen v 
barvi iz sredine slike. Zato ga prepleskajte v nekoliko temnejši 
barvi. 

Navodila za delo so v knjigi Ročna dela na straneh od 122 
do 128 in drugje. Nasvete lahko dobite tudi v Kulturnem centru 
»Ivan Napotnik« pri tovarišu Alojzu Zavolovšku. 

Gobeline za razstavo morate oddati do 1 marca 1983. 

Svet za vprašanja družbeno-ekonomskega in političnega 
položaja žensk pri občinski konferenci SZDL Velenje 

in Kulturni center »Ivan Napotnik« Velenje 

Postani 
nas dopisnik 

Tudi letos pustni sprevod 
Tudi letos bo ob pustu po velenjskih ulicah 

fivahao, veselo in zabavno. Tudi tokrat bodo za to 
poskrbeli l i n i organizacijskega odbora in drugi t 
krajevni skupnosti Staro Velenje, bi bodo kot že 
velikokrat doslej orpuririmB pest ni karneval pod 
pokroviteljstvom turistično olepševalnega društva 
Velenje. 

Pustni karneval bo 13. februarja, na nedeljo, v 
njem pa bo sodelovalo 300 najrazličnejših mask. Vsaj 
tako napovedujejo organizatorji. Doslej so le vedno 
driali obljubo. 

Posnetek je z lanskega pustnega 
sprevoda po ulicah Titovega Veleaj*. 
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KOLEDAR 
Četrtek 20. januarja BOŠTJAN 
Peetek 21. januarja NEŽA 
Scobota 22. januarja VINCENC 
Ntedelja 23. januarja ALFONZ 
Pa>nedeljek 24. januarja FRAN-
ČNŠEK 
Toorek25. januarja TRPIMIR 
Srreda 26. januarja T1T 

IMAL!  OGLAS/ 
U(GODNO PRODAM 16-gramski 
strroj za vlivanje plastike. Milena 
Kconjevič Cesta Petra Stanteta-
Sk<ale 15 Titovo Velenje. 
PFRODAM čistokrvnega nemškega 
ov/čarja z rodovnikom, starega 8 
meesecev. Niko Kostovič, Vrnjačke 
Baanje 5/IV, Titovo Velenje. 

:DVE GARAŽI VZAMEMO 
' V NAJ EM v središču Titovega 
Velenja. Ponudbe pošljite na 

i naslov: GIP VEGRAD. Splo-
išna služba Prešernova 9. Ti-
i tovo Velenje ali na telefon 
I 850-250 (int. 35) 

POSTAJI MILICE TITOVO 
VELENJE 

Iskrena hvala postaji milice 
2 za humano akcijo dne 7. 1. 
1 1983. Družini Lajh iz Ptuja in 
i Čuš iz Titovega Velenja. 
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1 SUPERMARKET BLAŽEJ i 
Pliberk  - Avstrija,  telefon  9943 4235 2194 | 

Trgovina za najugodnejši nakup! 

/  KINO 

ALVORADA 
KAVA 

1 kg 69,80 AŠ 

TAFT 
trivremenski 
23,80 AŠ 

SERVIS ZA 
KOM POT 
7-delni 19,80 AŠ 

VSE ZA PUSTA, 
V VELIKI IZBIRI! 

ELIN - RADIOREKORDER  UKV, 
AFC, 6 V, 220 V 

INVENTURNA RAZPRODAJA 
ZA IZVOZ SAMO 829 AŠ 

sc, 

TGP DO PAKA 
Velenje 
TOZD 
RDEČA DVORANA 
bo organizirala 12. februarja 

v Rdeči dvorani 

STEREO 
SLUŠALKE 
samo 159 AŠ 
STEREO AVTO 
ZVOČNIKI 
2 kom 119 AŠ 

AVTORADIO REKORDER STEREO 
2 x 7W, za izvoz samo 995 AŠ 

POSEBNA PONUDBA ZA IZVOZ: 
ALKO MOTORNA ŽAGA 990 W, 30 cm 
in MOŠKA ELEKTRONSKA URA za izvoz samo 990 AŠ 

WVALKMAN nov Japonski z 
zvvočniki prodam. Telefon 852-887. 
PPRODAM spalnico Mahagoni me-
bl«lo po zelo ugodni ceni. Miha 
Kdotnik, Šaleška 2b, Titovo 
Vtfelenje. 

PRRODAM 6 let staro klavirsko 
haiarmoniko, % basno ,,Melodija". 
Infaformacije po telefonu 852-950, 
meied 17. ir. 19. uro. 
PPRODAM osebni avto 
RRENAULT — 6 TL, letnik 1971 v 
vojoznem stanju. Anton Ažman, 
GcJorenje 14, Šmartno ob Paki. 
PPRODAM Spačka, letnik 1976 v 
vo;oznem stanju. Telefon 850-920. 
PPREVZAMEM vsa zidarska 
noiotranja dela, zidanje hiš do III. 
fazaze, zidanje dimnikov SCHIE-
DDEL z oblogo do 20 m višine, 
izdzdelujem fasade. Ante Simič 
ZIEIDARSTVO FASADERSTVO, 
Trfrg Edvarda Kardelja 1/16, Tito-
vo'o Velenje. 

GGOLF DISEL NOV PRODAM 
Pi^isne ponudbe pošljite na upravo 
Na^ašega časa, Foitova 19, z oznako 
šiftifre: „D-Z" 
PIPRODAM BARVNI TV Marjan 
DvDvofak, Tomšičeva 13, Titovo 
VeVelenje telefon 850-084. 
PBPREVAJALKA iSČE OGREVA-
NCNO SOBO s souporabo kopalnice 
in in po možnosti s posebnim vho-
dodom. Inštruiram tudi angleščino. 
CeCenjene ponudbe sporočite dopol-
dndne po telefonu 850-030, interna 
711718. 
PIPRODAM KOMPLET OPREMO 
za za otroka do 2 let, vključno z 
itaitalijanskim športnim vozičkom ter 
ziieimski plašč za nosečnice št. 
4040—42. Prodam tudi sedežno 
gagarnituro za dnevno sobo s kotom 
in ji trosedom raztegljivim v po-
stesteljo. Cena sedežne garniture je 
2,2,5 M. Kličite po telefonu 881-227, 
odDd 6. do 14. ure. 

VSE ZA ZIMSKI ŠPORT PO ZNIŽANIH CENAH! 

tauudf 
Varnostne vezi z zavorami !od 20 do 90 kg) 
S 50-ODSTOTNIM POPUSTOM S TEM OGLASOM 
namesto 1.195 AŠ samo 595 AŠ 

INDUSTRIJA USNJA VRHNIKA 
T O Z D T O V A R N A U S N J A 
Š O Š T A N J USTANOVLJENA LETA 1783 

INDUSTRIJA USNJA 
VRHNIKA 
TOZD TOVARNA USNJA 
ŠOŠTANJ, n. sol. o.. 

Trg bratov Mravljakov 2, 63325 ŠOŠTANJ 

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA TOZD TUŠ objavlja 
prosta dela in naloge 

VODENJE CENTRALNEGA 
SKLADIŠČA 
Pogoji: 

— usnjarski ali ekonomski tehnik 
— 2 leti delovnih izkušenj, od tega 

podobnih delih in nalogah 
1 leto na enakih ali 

Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili o izpolnjevanju po-
gojev v roku 15 dni od objave v kadrovsko službo TOZD 
Tovarna usnja Šoštanj. 

O izbiri bomo prijavljene kandidate obvestili v 15 dneh po 
poteku razpisnega roka. 

GC30LFA — JL starega tri leta, 
reregistriranega januarja 1984 pro-
dadam. Telefon 852-738, popoldan. 
ZiZAKONSKI PAR išče sobo v Ti-
totovem Velenju ali bližnji okolici. 
Ntffaslov v uredništvu. 
L1LENDAPOR — negorljive izolacij-
skske plošče 4,5 kub. m in tervol v 
vr(vrečah 7 kub. m drugi razred ugod-
nono prodam. Naslov v uredništvu. 

FIFILMSKI SPORED KINA 
VEVELENJE 
REKEDNI KINO VELENJE: 

CeCetrtek, 20. 1. ob 18. in 20. uri: 
PCPODZEM L JE MONTREALA — 
papanamski, kriminalka. V gl. vi: 
StiStuart Witman 
PePetek, 21. 1. ob 18. in 20. uri: 
FFFRANCOSKE RAZGLEDNICE 

ameriški, mladinski. V. gl. vi.: 
MMiles Chapin 
PePetek, 21. 1. ob 10. uri: LJUBE-
ZEEN NA PRVI UGRIZ — ameri-
škimi, komedija groze. V gl. vi: 
(G(George Hamilton) 
SoSobota in nedelja, 22., 23. 1. ob 
1818. in 20. uri: LJUBEZEN NA 
PIPRVI UGRIZ — ameriški, kome-
dijjija groze. V gl. vi: (George 
HiJamilton) 
PcPonedeljek in torek, 24., 25. 1. ob 
1818. in 20. uri: PEKLENSKA PEST 

hongkonški, akcijski. V gl. vlo-
gi:;!: Ku Feng 
SrSreda in četrtek, 26., 27. 1. ob 18. 
in n 20. uri: DAN, KO SO SE VSI 
SMMEJALI — ameriški, komedija. 
V i/ gl. vi: (Audrey Hepburn) 

KINO DOM KULTURE VELE-
NJE 

Četrtek, 20. 1. ob 20 uri: 
FRANCOSKE RAZGLEDNICE 
— ameriški, komedija. V gl. vi.: 
Miles Chapin 
Ponedeljek, 24. 1. ob 20. uri: 
PUŠKO NA RAMO — ameriški, 
komedija. V gl. vi.: Charles Cha-
plin 

KINO ŠOŠTANJ 

Sobota, 22. 1. ob 19.30: FRAN-
COSKE RAZGLEDNICE — 
ameriški, komedija. V gl. vi.: Mi-
les Chapin 
Nedelja, 23. 1. ob 17.30 in 19.30: 
PODZEMLJE MONTREALA — 
panamski, kriminalka. V gl. vi. 
Stuart Witman 
Ponedeljek, 24. 1. ob 19.30 
LJUBEZEN NA PRVI UGRIZ -
ameriški, komedija groze. V gl. 
vi.: (George Hamilton) 
Sreda, 26. 1. ob 19.30: PEKLEN-
SKA PEST — hongkonški, akcij-
ski. V gl. vlogi: Ku Feng 

VEUKO 
PUST0VANJE 
Rezervirajte si pravočasno vstopnice. 

Prodajajo iih v Rdeči dvorani vsak dan razen 

sobote in nedelje od 7. do 15. ure. 

Na pustovanju bo igral ansambel . . . 

VABLJENI ! 

KRAJEVNI URAD ŠOŠTANJ 

Poroke: 

Roman Potočnik, roj. 1961 
stroj, ključavničar, Ravne 13/a in 
Marija Mlaker, roj. 1961, 
prodajalka, Sv. Florjan pri Šošta-
nju 53. 
Smrti: 

Alojz Kunst, inv. upokojenec. 
Brezova 28, star 72 let; Roza 
Stropnik, druž. upokojenka, 
Doberteša vas 77/a, stara 76 let; 
Jožefa Pečovnik, kmetica, Podvin 
pri Polzeli 33, stara 69 let; Anton 
Rebernik, kmet, Andraž 8, star 68 
let; Cecilija Močnik, gospodinja, 
Dolga gora 53, stara 73 let; Anton 
Gračnar, upokojenec, Griže 63, 
star 77 let; Frančiška Breznikar, 
kmetica, Ločica ob Savinji 21, sta-
ra 65 let; Majda Seruga, uslužben-
ka, Pečovnik 55, stara 54 let. 

V mesecu decembru se je rodilo 
6 deklic in 4 dečki. 

DO Elektrostrojna oprema 
Preloge 
objavlja licitacijo 
za prodajo naslednjih osnovnih sredstev 

1. kamionet IMV 2200 D, letnik 1976, izklicna cena 150.000 
dinarjev 

2. kamionet IMV 2200 D, letnik 1978, izklicna cena 300.000 
dinarjev 

3. risalna deska (5 komadov), izklicna cena 2000 dinarjev 
za kos 

Licitacija bo v sredo, 19. januarja 1983 ob 12. uri v pro-
storih DO ESO. Ogled je možen dan pred licitacijo ali dve uri 
pred pričetkom. Informacije dobite v prodaji ESO. 
Varščina je 10-odstotna od izklicne cene. 
Osnovno sredstvo je treba plačati in odpeljati v 5 dneh, sicer 
varščina zapade. 

KINO ŠMARTNO OB PAKI 
Petek, 21. 1. ob 19. uri: POD-
ZEMLJE MONTREALA — pa-
namski, kriminalka. V gl. vi.: 
Stuart Witman 
Torek, 25. 1. ob 19. uri: LJUBE-
ZEN NA PRVI UGRIZ — ameri-
ški, komedija groze. V gl. vi: 
(George Hamilton) 

G/BANJEP 
MATIČNI URAD VELENJE 

Poroke: 
Jožef Hozjan, roj. 1957, rudar 

iz Bevč in Nada Praprotnik, roj, 
1956, delavka iz Bevč. 

Smrti: 
Matevž Glušič, upokojenec iz 

Bevč št. 10, roj. 1895; Drago Ju-
van, ključavničar iz Titovega Vele-
nja, Tomšičeva 53, roj. 1957, Ju-
stina Atelšek, gospodinja iz Tito-
vega Velenja, Prešernova 20, roj. 
1911. 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi dragega ata, starega ata, strica, brata in predsednika borcev 
za severno mejo 

Matevža Glušiča 
Bevče 10 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so ga pospremili na zadnji poti in mu darovali 
cvetje in vence. 

Hvala dr. Zupancu, dr. Fijavžu, Zdravstvenemu centru Velenje, DSSS, T O Z D 
Splošno zdravstvo Mozirje, gasilskemu društvu Bevče kot organizatorju 
sprevoda, ostalim gasilcem v Šaleški dolini, govornikom: Tei Devič, Mihi 
Valenciju, Ivanu Ledniku in tovarišu Ručmanu; družinama Trnek-Satur in 

Grudnik za pomoč in kaplanu za opravljen obred. 

Neutolažljivi: hčerke Štefi, Marica in Ivica z družinama ter ostali sorodniki 

ZAHVALA 

Po krajši bolezni nasje zapustil naš ljubljeni mož in oče 

Ivan Storgelj 
19.6.1931 — 11.11.1982 

Iskreno se zahvaljujemo kolektivu Gorenje-GIin Nazarje posebej še pihalni godbi, pevcem in 

govorniku za poslovilne besede. Zahvaljujemo se sodelavcem in TOZD Stavbno pohištvo, ki so 
nosili krsto dragega pokojnika. 

Zahvalo izrekamo tudi vsem darovalcem cvetja m drugim, župniku za opravljen obred in vsem. 
ki so pokojnega Ivana v tako velikem številu spremljali na njegovi zadnji poti. 

Iz srca se zahvaljujemo uslužbenki iz TOZD Stavbno pohištvo Anici Pečnik za skrb in vsestransko 
pozornost do bolnega Ivana in družine. 

Radmirje, Ljubno, Rečica 

Žalujoči: žena Ivanka z otroki ter ostalo sorodstvo 
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Izteka se že teden počitnic. Zima še vedno skopari s snegom. Ko bi snega bilo v dolini vsaj toliko kot ga je na 
gornjem posnetku, bi otroci bili zelo zelo zadovoljni. Tako pa še vedno čakajo . . . 

Ana in Luka Pušnik 

,.Nikoli ne kuhava jeze" 
V soboto, 22. januarja 

bosta stopila Ana in Luka 
Pušnik iz Titovega Velenja 
znova pred matičarja. Njuni 
srci sta v teh dneh prav tako 
nestrpni, prav tako polni 
pričakovanj kot sta bili v 
dneh pred tisto soboto, pred 
50. leti. ko sta se vzela. Za 
njima so bogate življenjske 
izkušnje. Ana in Luka pa bi 
se, za prehojeno pot še enkrat 
odločila. 

»Ni bilo vedno lahko,« po-
udarjata. »pa vendar človek 
ohrani v spominu predvsem 
lepe dogodke svojega življe-
nja in teh nikoli ni manjkalo, 
kljub temu da pogoji življe-
nja niso bili lahki, da sva se 
pogosto morala marsičemu 
odreči. To nama nikoli ni bilo 
pretežko, saj sva bila navaje-
na skromnosti. Tako pa je 
tudi danes.« 

Luka je bil doma iz Kavč. 
Zaposlil se je v velenjskem 
premogovniku, leta 1932 pa 
so ga premestili v rudnik 
Zabukovica. Tam je spoznal 
Ano, s katero sta se leta 1933 

tudi vzela. V Zabukovici so 
živeli vse do leta 1940. ko so 
se preselili v Velenje. Vojna 
leta sta preživela v Titovem 
Velenju. Ta čas je bil še 
posebej za Ano zelo težak. 

Ko se je začela vojna, sta 
imela sedemletno hčerko in 
enoletnega sina. ki je med 
vojno umrl. takrat pa se jima 
je rodil še drugi sin. 

Po vojni sta dobila Pušni-
kova . rudniško stanovanje 
leta 1954 pa sta kupila parce-
lo v Gorenju in si postavila 
lasten dom. Imela sta tudi 

nekaj zemlje, ki stajo z vese-
ljem obdelovala. V novem 
domu pa sta živela le leto dni. 
saj je njuno hišo odkupilo 
Gorenje, ki je na tistem 
prostoru postavilo proizvod-
no halo. Pušnikova sta na 
Stanetovi cesti v Titovem 
Velenju odkupila stanovanj-
sko hišo in jo dogradila. 

Zadovoljna sta v novem do-
mu, kjer z njima živi še sin z 
družino, moti ju le to. da 
imata tako zelo malo zemlje, 
saj imata le majhen vrt. Delo 
okoli hiše ju namreč še vedno 
nadvse veseli. 

Luka je delal v premogov-

da bi pokojnine le uskladili. 
»Pa naj ne izveni to kot da 

kritiziram,« takoj pristavi, saj 
sem vendar kljub vsemu zelo 
vesel in zadovoljen človek in 
moja edina želja je. da bi vsaj 
tako dobro živeli tudi v 
prihodnje.« 

Brez sponov v zakonu seve-
da ne gre. In kako urejata te 
zadeve Luka in Ana. »Seveda 
se sporečeva.« pravita, »niko-
li pa ne kuhava jeze, temveč 
takoj vse pozabiva.« 

Sobota bo za Pušnikova 
slovesna. Skupaj z njima 
bosta praznovala sin in hči z 

Ana in Luka Pušnik 

niku celih 38 let. Že 25 let je v 
pokoju, s pokojnino, ki jo 
prejema ni povsem zadovo-
ljen, saj je ta veliko nižja, kot 
jo prejemajo tisti delavci, ki 
imajo enako kvalifikacijo kot 
on in odhajajo v pokoj danes. 
Luka meni, da bi bilo prav. 

družinama, pet vnukov in 
dva pravnuka. Ob njunem 
pomembnem jubileju jima 
čestitamo tudi mi in jima 
želimo še veliko srečnih in 
zdravih let. 

M. Zakošek 

Miličniki so zapisali 

Našli 
mrtvega 
voznika 

Prejšnji torek zjutraj je 
Danilo Britovšek iz Zavrž 
našel ob Celjski cesti mrtvega 
Draga Juvana iz Titovega 
Velenja. Miličniki so ugoto-
vili. daje izgubil življenje dan 
prej v prometni nesreči. Vo-
znik osebnega avtomobila CE 
978-39 Drago Juvan je med 
19. in 20. uro prejšnji pone-
deljek zvečer peljal iz Vinske 
gore proti Titovemu Velenju 
ter zaradi prevelike hitrosti pri 
prehitevanju drugega vozila 
zletel s ceste. Pri trčenju v re-
klamne table je voznik Juvan 
padel iz vozila, pri čemer gaje 
vrglo v drugo reklamno tablo, 
kjer je obležal mrtev. 

Radio Titovo 
Velenje 

Sporočamo vsem poslušal-
cem, da bomo čestitke, ki bi 
morale biti na sporedu v nede-
ljo, 16. januarja, predvajali ju-
tri, 21. januarja. Petkova odda-
ja radia Titovo Velenje se bo 
kot vedno začela ob 15.30. 

Oddaja Poslušalci radia Titovo 
Velenje čestitajo in pozdravlja-
jo pa ob 16.40. 

Uredništvo 

Prireditve 
v Domu kulture v Titovem 

Velenju Gledališka predstava 
Rajanje bo v sredo, 26. januar-
ja ob 19.30 in ne v soboto, 29. 
januarja kot je bilo prvotno na-
povedano. 

Kulturni center 
Ivan Napotnik 

Zgorela 
stanovanjska 
hiša 

Rdeči petelin je začel pu-
stošiti že kar v začetku leta. 

Ognjeni zublji so preteklo 
soboto okoli polnoči zajeli 
stanovanjsko hišo Jožeta 
Borštnerja iz Silove 27. Do 
požara je prišlo zaradi pre-
grevanja dimnovodnih tuljav. 

Vneli so se tramovi ob di-
mniku. Za petčlansko druži-
no. kije tako ostala brez strehe 
nad glavo, so poskrbeli kra-
jani. Požar je povzročil pre-
cejšnjo materialno škodo. 

DEŽURSTVA 
ZDRAVSTVENI DOM VELENJE 

ČETRTEK 20. 1.: dnevni dežur-
ni dr. Natkova, nočni dežurni dr. 
Lešnikova 

PETEK 21. 1.: dnevni dežurni 
dr. Hrastnikova, nočni dežurni 
dr. Preme 

SOBOTA 22. 1.: glavni dežurni 
dr. Zupančič, notranji dežurni dr. 
Pustovrh 

NEDELJA 23. 1.: glavni 
dežurni dr. Zupančič, notranji 
dežurni dr. Pustovrh 

PONEDELJEK 24. 1.: dnevni 
dežurni dr. Preme, nočni dežurni 
dr. Natkova 

ZOBNE AMBULANTE VELE-
NJE 

SOBOTA 22. 1. dežurni dr. 
Pavlovič Petra Staneta-Skale 13, 
Titovo Velenje 

NEDELJA 23. 1. dežurni dr. 
Pavlovič Petra Stanteta-Skale 13, 
Titovo Velenje 

ZDRAVSTVENI DOM ŠOŠTANJ 
17. in 18. 1. dr. Lazar 
19. in 20. 1. dr. Stupar 
21.22. in 23. 1. dr. Menih 

Smučanje 

Za Miranov memorial 
V soboto, 15. januarja, so mar-

ljivi člani smučarskega društva 
Velenje pripravili na Kopah ve-
leslalom za starejše in mlajše pi-
onirje ter pionirke. Nastopilo je 
140 tekmovalcev iz. 12 klubov, s 
Koroške. Štajerske in Zasavja. 
Tekmovanje je štelo za kategori-
zacijo, mlajši pionirji pa so na-
stopili še v memorialni disciplini v 
spomin na našega bivšega odlič-
nega tekmovalca Mirana Budna, 
kije lani tragično preminil v pro-
metni nesreči. Pokroviteljstvo nad 
tekmovanjem je prevzelo Gore-
nje, za kar smo mu člani smu-
čarskega društva Velenje izredno 
hvaležni. 

Pokal Miranovega memoriala 
jc letos prejel Robi KranjcizČrne. 
Odslej bo to tekmovanje redno v 
koledarju tekmovanj. 

Rezultati: mlajše pionirke: 1. 
Andreja Rojs (Branik) 2. Katja 
Skrinjar. (Fužinar), 3. Jelka Fe-
konja (Branik). 4. Romana Zor-
man. (Titovo Velenje): starejše 
pionirke: 1. Saša Silovšek (T. V.), 
2, Katjuša Pušnik (Črna), 3. Vanja 
Lapotnik (Mežica). Od ostalih 
velenjskih tekmovalk se je Tanja 
Bole uvrstila na 10. mesto, Mojca 

Pusovnik pa je bila 14. 
Mlajši pionirji: 1. Robi Kranjc. 

(Črna). 2. Borut Močilnik, (Fuži-
nar). 3. Mitja Adamič (Črna). 4. 
Robert Ravljak (T. V.); starejši 
pionirji: 1. Aleš Pustoslemšek 
(Mežica). 2. Dušan Žagar (Fuži-
nar). 3. Niko Pauko ( Branik). 

Cicibani so tega dne tekmovali v 
Mežici in se znova dobro odrezali. 
Velenjčanka Jerneja Kemperle je 
bila druga. Matej Košič pa se je 
uvrstil na tretje mesto. Med 145 
cicibani je bil Miran Rauter de-
veti. Tomo Gorišek in Tatjana 
Škrubej pa sta osvojila 14. mesto. 

Dan kasneje so imeli tekmo-
valci še dve preizkušnji v repu-
bliškem tekmovanju Coca Cola. V 
slalomu se je Saša Silovšek uvr-
stila na 7. mesto in si tako zelo 
izboljšala YU točke v tej discipli-
ni. V Kranjski gori pa so merili 
svoje moči med vratci mtajši pi-
onirji. V veleslalomu za pokal 
Coca Cola sta Robert Ravnjak in 
Romana Zorman zasedla 20. 
mesto. Matej Mojovšek pa 25. 

Uvrstili bi se lahko mnogo bolje, 
vendar se niso najbolje znašli na 
položni progi. 

S. J 

Odbojka 

Rekreacijska liga 
Zveza telesnokulturnih or-

ganizacij občine Velenje in 
služba za rekreacijo v delovni 
organizaciji TEŠ bosta letos 
pripravili rekreacijsko ligo v 
odbojki za moške in ženske 
ekipe. Ekipe se lahko pismeno 

prijavijo zvezi telesnokultur-
nih organizacij Velenje do 28. 
januarja. Ekipe bodo igrale 
vsaka z vsako. Glede na razpis 
bo vsaka ekipa organizirala en 
turnir in mora zanj zagotoviti 
ustrezne pogoje. 

Društvo za podvodne dejavnosti 

Koristno sodelovanje 
V maju preteklega leta sta se 

pobratila društvo za podvodne 
dejavnosti Jezero iz Titovega Vele-

sorja, članom društva za podvodne 
dejavnosti Jezero, lahko le v veliko 
korist. 

Gostitelji so jim poklonili kompresor 

nja in Center za podvodne 
aktivnosti iz Pulja. Prvo srečanje je 
bilo v Titovem Velenju, konec lan-
skega leta, pa so bili Velenjčani 
gosti v Pulju. Gostitelji so pripra-
vili prisrčen sprejem ter na sveča-
nosti, ki so jo pripravili ob tej 
priložnosti, poudarili željo, za 
razširitev in poglobitev sklenjenih 
vezi. 
Center za podvodne aktivnosti iz 

Pulja je največje in najstarejše 
potapljaško društvo v Jugoslaviji 
in prav gotovo je takšno sodelova-
nje, ki so ga podkrepili Puljčani s 
podaritvijo dragocenega kompre-

Našti potapljači so si v Pulju 
ogledali še puljsko ladjedelnico in 
stacionarne komore za reševanje 
ponesrečenih potapljačev morna-
rice. Za konec srečanja so orga-
nizirali skupno potapljanje ter med 
drugim preplavali tudi vodni tunel 
skozi 60 metrov dolg otok. 

Društvo za podvodne dejavnosti 
Jezero bo imelo jutri 21. januarja, 
občni zbor, na katerem bodo oce-
nili dosedanje delo ter sprejeli 
naloge, ki jih nameravajo uresni-
čiti v letošnjem !eiu. 

D. Safarič 

i s® 

Prijaznejših obrazov pa so starejši, saj tudi v tem (ne)zimskem času regrat zelo tekne, 

Tekmovanje za Miranov memorial bo postalo tradicionalno 


